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Les langsomt, ord for ord, hvis man vil forstå hva jeg sier. Jeg må nok begynne med å si dette, for det som nå engang står kan ikke sies på noen annen måte. Jeg skulle opprinnelig ha skrevet en helt annen roman, men så fikk jeg tak i dette materialet og derved ble jeg oppslukt av det. Materialet var samlet inn av min kusine Birgits sønn, Bengt Lifoss, og jeg mottok en kopi av det i september 2007. Det er i skrivende stund fire år og åtte måneder siden, og like lenge har jeg vært fordypet i det. Jeg hadde ingen tanke om at jeg skulle bruke dette materialet som grunnlag for en roman, men nå har det fascinert meg så sterkt over så lang tid at jeg har bestemt meg for å skride til verket. Min kusines sønn, Bengt Lifoss, har gjort en strålende jobb. Det dreier seg om en fullstendig innsamling av data om vår felles morsslekt. Det er en nøyaktig slektstavle for min mormor, Birgithe Andersdatter Tveitan, og en likeså nøyaktig slektstavle for min morfar, Hans Bertinius Brynildsen Tveitan. For min mormor går det 27 generasjoner tilbake, da befinner vi oss i vikingtida, mens hos min morfar opphører tegnet til liv etter 11 generasjoner. I den 12. generasjon før morfar er alt navnløst. Da er vi bl.a. i året 1500 etter Kristus. Hos begge finnes det i 10. generasjon 1024 tomme plasser, mulige navn på personer som en gang levde, og pustet. (I praksis er det langt fra så mange, for etter 10 generasjoner dukker stadig de samme personene opp om igjen og om igjen, det er slik livet er. Særlig hvis man ønsker å oppsøke det så langt tilbake i tid.) Denne 10. generasjon opptrer omkring år 1600, de fleste av dem er født midt på 1500-tallet. Fra mormors slektstavle finnes det 121 navn tilbake i denne generasjonen, hvorav altså flere dukker opp både to og tre ganger som forgjengere for min mormor Birgithe Andersdatter Tveitan. Men det betyr også at 903 navn er blitt borte for oss, forsvunnet. 903 tidligere mennesker, ikke et fnugg tilbake av dem. For min morfar er det i denne 10. generasjonen bare 10 gjenværende navn, og 9 av dem stammer fra den samme slekt som i sin tid forstøtte min morfar Hans Bertinius Brynildsen Tveitans mor og kalte henne uekte, en av dem sågar tre ganger, en annen nøyer seg med to opptredener i den rollen. Men det betyr at 1015 av de 1024 mulige personer som en gang pustet, i ureflektert glede over sine umistelige liv, rett og slett er forsvunnet for oss, på den 400- årige vandringen fra dem til oss. Genene er der riktignok, usynlig til stede, men navnene, og minnene om det navnene betydde, er borte, så fullstendig som noe kan bli borte. De er kun hull i en slektstavle, slik går det, ikke med alle, men i hvert fall med 903 av Birgithe Andersdatter Tveitans mulige forfedre og formødre av 10. generasjon, og slik har det gått med 1015 av Hans Bertinius Brynildsen Tveitans forgjengere i den samme 10. generasjon. Går vi fram til 6. generasjon i stamtavlen til Birgithe Andersdatter Tveitan og Hans Bertinius Brynildsen Tveitan, er det noe bedre. Denne generasjonen som ble født en gang helt mot slutten av 1600-tallet, og hvorav de fleste fant sin død hen imot midten av 1700-tallet, og som har brukt omtrent 300 år på sin historiske vandring fra seg til oss, inneholder 64 mulige navn på listene over både Birgithe Andersdatter Tveitan og Hans Bertinius Brynildsen Tveitans forgjengere. Av disse har min mormor 50 gjenværende navn, altså 50 identifiserbare forgjengere, og min morfar 57. Det vil si at min morfar har mistet 7 av sine forgjengere, mens av min mormors tipp-tipp-tippoldeforeldre er 14 navnløse hull i hennes slektstavle, og følgelig i min bevissthet. De 50 andre av hennes forgjengere i 6. generasjon finnes det spor av, i kirkebøker, tingbøker, pantebrev, skifter, eller i muntlige overleveringer, i sang, stev, historier, nedtegnet etter to–tre hundreår i folkloristisk tradisjon, gjerne bygdebøker fra Bøherred, Heddal, Sauherred, Seljord, Kviteseid, Drangedal, nok til at de får seg et navn, om ikke annet et fornavn, knyttet til en gård, og dermed kan de gjennom et møysommelig detektivarbeid peiles gjennom seks generasjoner fram i tid direkte til Bergit Andersdatter Dølali, som hun ble døpt i Seljord kirke 6. mai 1875.

Det er dette overveldende materialet av levd liv som man bare, i beste fall, ser sporene av, som et navn, et årstall, et sted, som har fascinert meg så sterkt at jeg nå har skredet til verket, og atter en gang prøver å gjøre det eneste jeg duger til her i livet, og det er å skrive romaner. Jeg vil beskrive dette Norge. Dette skogkledde Telemark, med fjellvidder, vann og elver. Det foregår i Telemark. I dette landskapet som er så godt som ubevegelig i det meste av de 300 årene jeg skal beskrive det. Stillestående. Dette skogkledde landskapet, hvor det stadig hogges, trær faller, men skogen står der, urørlig, uforanderlig omkring mennesket og dets hest. Det er rydninger i skogen. På rydningene står det hus, grå av elde, ofte råte. Åkrene. De fire kornsorter. Mannen er barhodet når han sår kornet. Som et tegn på sann ydmykhet. Kirkeklokker høres ofte gjennom stillheten. Når man kalles til gudstjeneste. Når noen har dødd og skal begraves. Åkrene bærer fold, i gode år. De fire årstidene. Ting henger sammen. Og følger etter hverandre. Slik innsjøene henger sammen, og forenes av elvene, store som små, som en årsakssammenheng. Sundsbarmvannet langt inne på viddene i Telemark, med synet av tindene, mektige Skorve f.eks., Sundsbarmvannet som danner den smale Kivleåa, som renner ut i det dype Seljordsvannet, hvor tømmeret flyter nedover på sin vei mot den brede Bøelva som igjen renner ut i Norsjø, hvor tømmeret stadig flyter langs lange Norsjø på vei mot Skotfoss i sørenden, og fossen, som stuper rett ned i Skienselva som ender i en liten by innerst i en trang fjord ved det salte havet, som er noe bortimot uendelig i all sin velde. Så Bandak, atter inne på fjellviddene, forbundet med Kviteseidvannet, deretter med Flåvann, Lunde, Ulefoss ved Norsjø, og den samme elva, men med forskjellige navn som forbinder disse. Så uanselige Bjorvann, midt i Telemark-Norge, som danner trange Tønneselva som renner ut i store Tokevann med Rørholtfjorden, og deretter Hullvann og derfra bekker og små vannveier som forbinder Telemarks innsjøer med det veldige salte hav som lar sine bølger slå mot 1600-tallets tette skoger ved strandstedet Kragerø. Og til slutt, eller kanskje aller først, elva Heddøla som kommer fra intet, et eller annet sted i Sauland eller Hjartdal, men som gir liv til Heddalsvannet, sammen med Tinne fra Tinnsjøen, og som ender i Sauarelva før Norsjø atter dukker opp, og ligger blikkstille til Skotfoss i sør, med sin foss som styrter ned i Skienselva på sin ferd mot den lille by ved fjorden og det salte hav. Nesten uansett hvor man befinner seg i det Telemark jeg skal beskrive, så finner man et vann og en elv, og der det finnes en elv eller et vann, finnes det en roer i en pram, og man kan derfor nesten overalt i dette Telemark høre lyden av åretak opp gjennom århundrene. I utgangspunktet har det nok betydd en del, for meg, at en del av disse roerne også kan ha vært mine slektninger, ja, hele slektstavlen som Bengt Lifoss har samlet består jo av personer, menn og kvinner, jeg er en direkte etterkommer av, og de har alle bodd i dette området, i dette landskapet. Men slektstilknytningen er nok mer et ordnet mønster som jeg kan orientere meg ut fra, enn den inngir meg en virkelig slektsfølelse, hvis man da ikke er villig til å anerkjenne som virkelig slektsfølelse den følelse av merkverdighet og fremmedhet som slår en sønn, eller sønnesønn, av en utvandrer som vender hjem til fedrenes hjemtrakter og hilser på sine såkalte slektninger. Slik har i hvert fall jeg kjent det i mitt møte med dette slektsmaterialet, som jeg nå straks skal gå inn i, med en skildring av Telemarks utsendinger til kongehyllingen på Akershus i 1591, hvor hele seks av mine direkte forgjengere møtte som bonderepresentanter. Like så merkverdige og fjerne virker disse seks bonderepresentantene fra Telemark på meg, som en hjemkommen sønn, eller sønnesønn, eller sønnesønns sønn, ville ha kjent når han møtte sine fedrenelands slektninger, og ikke bare i tid, men også geografisk. Selv om det bare er to timer med bil fra den byen ved kysten i Vestfold hvor jeg har mine landskap fra og det Telemark som Bø, Sauherred, Heddal og Seljord representerer, er det meg underlig fjernt at det er der jeg hører til, ikke minst fordi disse bøndene alle er knyttet til gårder, til dels svært store gårder, som faktisk ennå eksisterer, som oppstykket begrep og realiteter, og at disse seks storbøndene fra 1591 altså skulle være mine direkte forgjengere her på jorda, fortoner seg nokså underlig for meg.

Kongehyllingen i 1591 fant sted i april måned. Kongen som skulle hylles var barnekongen Kristian IV, som i en alder av fjorten år nettopp hadde overtatt som konge etter sin far, Fredrik II. Konge av Danmark, hvortil provinsen Norge hørte. Nå skulle en flåte av dansk adel og geistlighet seile nordover til provinsen Norge med den nye fjortenårige kongen, og ikke til den store byen Bergen, faktisk Danmarks nest største, men til Oslo: en liten klynge av nyoppførte trehus, samt noen steinkirker, innerst i den djupe Oslofjorden, en nokså mistrøstig provinsby, hvis det ikke hadde vært for den ruvende borgen, eller festningen, eller slottet, som lå på en høyde rett opp fra fjorden, men på en passende avstand fra selve provinsbyansamlingen, den også i dansk sammenheng ganske imponerende Akershus, der selve hyllingen av det fjortenårige barnet som nå det danske riksrådet hadde valgt til konge etter hans døde far, fant sted. Norge var en provins i Danmark, og skulle nå hylle sin nye konge. En tallrik forsamling møtte opp, eller rettere sagt ble innkalt. Restene av den gamle adelen, geistligheten, byborgerne, og ikke minst bøndene. Bøndene stilte med valgte representanter, tre bønder fra hvert bygdelag, slik var det i hvert fall for Telemark. De var valgt av et valgmannsmøte fra hver bygd til dette ærefulle verv. Fra Bø herred ble valgt lensmann Niri Einarson Staurheim og bonde Gjermund Torkjellson Vreim, samt en fra Lunde, de to første er begge mine forfedre. Og to av de tre fra Sauherred er også blant mine forfedre, i rett linje ned til Bergit Andersdatter Dølali, som min mormor er døpt. Det var lensmann Anund Rolleivson Lindheim og bonde Andres Bjørnson Håtveit. Blant Hitterdals, eller Heddals, tre utsendinger finner vi lagrettsmann (senere lensmann) Kittil Halvorson Sem og odelsbonde Bjørn Hansson Tinnes, og de er forsyne meg også mine forfedre. Man ser at de kommer fra storgårder som Vreim i Bø, Lindheim i Sauherred og Sem i Heddal, der de sitter som eiere, og ofte er de også samtidig lensmenn i bygda.

Jeg kunne nå ha gitt en skildring av denne kongehylling i april 1591. Reisen, hvordan utsendingene fra Telemark først samles i Skien, for deretter å ta skip til Oslo, bare reisen fra Telemarks bygder ned til Skien har sikkert vært anstrengende nok, nå i vårløsninga, og siden den forfriskende, mange ville si farefulle, seilasen ut Skiensfjorden og innover Oslofjorden. Ankomsten til Oslo, synet av den danske flåten, Akershus slott, stemningen, høytideligheten, det å kunne få øye på den fjortenårige kongen langt der borte, og høyt der oppe, jo, det kunne nok ha vært verdt en skildring, men jeg avstår. Jeg tror nok at jeg uten altfor store problemer kunne rekonstruert denne kongehyllingen på Akershus i april 1591 på en mer enn brukbar måte, hvis det var det det kom an på, stemningen, draktene, telemarksbøndenes fascinasjon, ja, storøydhet, men hvorfor det? Ja, hvorfor det? Jeg ville følt meg som en lurendreier. Jeg ville ha framstilt meg, med enkle midler, som langt mer inside, mer innforlivet, enn det jeg faktisk er. Gjennom det naturtro ved rekonstruksjonen av denne historiske begivenheten ville mine seks forfedre få et liv og en egentyngde, et historisk nærvær, som det dessverre er åpenbart at de ikke har for meg, 420 år etter at de faktisk opptrådte på den historiske scenen. Man kan si at jeg leter etter dette, men jeg kan ikke oppnå det gjennom triks med historiske rekonstruksjoner, om de ville bli aldri så blendende utført. Derimot ville det avledende ved mine historiske konstruksjoner komme klart fram. Det er bare gjennom mitt «dessverre», og poengtering av det ikke-åpenbare ved min framstilling av det historiske aspekt, min roman kan framstå i sitt klareste lys. Ikke ved alle mulige konstruerte blendverk. Gjennom å sette mine seks forfedre fra 1591 inn i denne rekonstruksjonen, ville jeg kunne gi dem liv, tanker, følelser, synspunkter som rett og slett ville være villedende. Jeg kunne ha diktet opp hva som rørte seg inne i Gjermund Vreim fra Bøherred da han så det storslåtte Akershus slott stige fram ytterst på fjellet innerst i Oslofjorden, hva som helst, i grunnen, men det ville ikke ha berørt denne romanen jeg nå har begynt å skrive på, like så lite som lensmann Anund Rolleivsons refleksjoner ved synet av representantene for det danske hoff er noe som jeg har interesse av å dikte opp. Men hadde jeg ant det, med en viss dikterisk sikkerhet, så skulle jeg med glede ha skrevet det ned. Men slik som det ligger an, må jeg avstå. For det er dypest sett irrelevant. Hvordan kan en 1500-talls bondelensmanns møte med sin egen samtid være irrelevant? Anund Rolleivson som etter en lang, kanskje farefull, sjøreise til Akershus står, som sytti år gammel telemarksbonde, midt i mengden, og ser, med egne øyne, selve kongen (dette hellige barn!) og hans hoff? Men det er irrelevant. Fordi det er Dag Solstad som later som det er Anund Rolleivson som tenker dette, men det er det ikke. Det er Dag Solstad. Dag Solstad er ikke Anund Rolleivson. Dag Solstad fra det 20. århundret (egentlig det 21. århundret, men pytt, pytt, jeg skriver som vanlig at jeg er fra det 20. århundret) forholder seg til Anund Rolleivson fra det 16. århundret, men det er noe helt annet. Det ville ha vært noe! Det ville være stikk i strid med den villfarelsen at jeg kan tenke meg hva Anund Rolleivson tenker. Derfor må jeg avstå. Det har med metode å gjøre. Jeg har valgt begrensningens metode i denne bok. For meg betyr det å dikte å la være å dikte. Jeg vil ikke være på ville veier. Jeg vil inn til sakas kjerne.

Men det er noe ved kongehyllingen på Akershus slott i juni 1591 som jeg ikke kan unngå å kommentere. I de fleste beskrivelser fra kongehyllingen av den fjorten år gamle kong Kristian, legges det stor vekt på å skildre telemarksbøndenes ensartede opptreden. Åpenbart i motsetning til de øvrige bondeutsendingene, stilte telemarksbøndene opp i felles antrekk. Alle stilte i grå vadmelsdrakt, eller bunad om man vil, et karakteristisk hodeplagg, samt at alle bar en tollekniv i slire fastspent til et belte om magen. Dette innslaget kastet en festlig glans over hele seremonien, og ettertidens kronikører betegner telemarksbøndenes innslag som et spesielt vellykket innslag under Norges hyllest til sin nye konge. Det kan virke som kronikørene er samstemte i at dette var et tidlig eksempel på at telemarksbøndene, og Norge, nå hadde kommet seg etter svartedauens herjinger 150 år tidligere. Mon det? Som etterkommer etter seks av disse utstafferte telemarksbøndene ser jeg det i et litt annet lys. Ja, ser jeg ikke det endelige nasjonale nederlaget her, den norske stammens pinlige endelikt, i dette eksotiske bondetoget, telemarksbøndene som defilerer forbi de høye danske herrer, og en oppriktig interessert fjortenårig konge, i all sin etniske flitterstas, fra sitt primitive folkedyp og i sin naturlige lave stand? Hvem er det som har funnet på dette her? Har Kittil Sem, Gjermund Vreim og lensmann Anund Rolleivson Lindheim m.fl. stukket sine kloke hoder sammen og pønsket ut dette opptrinnet for å glede sin unge konge og de høye danske herrer? Eller er det stattholderen i Norge, den danske adelsmannen Axel Gyldenstjerne, som har fått denne glitrende ideen for å gjøre inntrykk på sin nye konge og sine standsfeller som har kommet seilende helt fra København? Men hvorfor da bare telemarksbøndene? Hvorfor ikke alle bonderepresentantene? Kle dem alle i en grå vadmelsdrakt, gi dem en tollekniv og en slire å putte den i, og la dem alle paradere foran Hans Majestet, for et praktfullt mangehodet troll. Men det var bare telemarksbøndene som stilte slik, derfor må man anta at initiativet må ha kommet fra Telemark. Men fra bøndene selv? Bare at bøndene skulle ha kommet sammen for å organisere dette opptoget, virker usannsynlig, det må ha blitt organisert utenfra, og ovenfra, som et pålegg. Hvis det ikke kommer fra stattholderen selv, så må det ha kommet fra en av hans betrodde embetsmenn, f.eks. fogden i Bratsberg eller lensherren i Skienssysla. Fogden i Bratsberg står bak det, slik må det ha vært. Lensmann Anund Rolleivson Lindheim er helt uskyldig, han har bare fått seg pålagt å stille i grå vadmelsdrakt, et karakteristisk hodeplagg og tollekniv i slire, på havna i Skien den og den dato, klokka da og da. Anund Rolleivson var utpekt av sine sambygdinger til å være utsending til kongehyllingen på Akershus, fogden i Bratsberg gir ham beskjed om at han skal gå i opptog sammen med de andre telemarksbøndene, iført et karakteristisk kostyme. Anund Rolleivson har selvfølgelig bare å adlyde. Han er omlag sytti år og har vært lensmann i Sauherred i førti år, og er en stormann i bygda. Han eier egenhendig tre av de største gårdene i Sauherred. Nordre Lindheim, hvor han bor, Bergan, som han giftet seg til, og Klevar som han arvet som odel. Lindheim ligger i Nes, det er dagens Gvarv, helt innerst, i nord, ved innsjøen Norsjø, det fortelles at det er en gammel adelsgård, ja, til og med en gammel kongsgård, ble det sagt, hvorvidt Anund Rolleivson Lindheim kjenner til den historien, vites ikke. Gården kom inn i Anund Rolleivsons slekt gjennom hans farmor Tone Torbjørnsdatter Lindheim, da hans farfar Torstein Rolleivson fra Søum i Sandsvær giftet seg med henne, som hadde arvet Lindheim av sin far. Bergan, hvor Anund Rolleivson Lindheim fant sin ektemake, var nabogården til Lindheim, og Klevar kom inn i slekta da hans far, Rolleiv Torsteinson Lindheim, kjøpte den. Klevar ligger på østsida av Heddalsvannet, høyt oppe i lia, og nede ved vannet der Klevaråa renner ut hadde Rolleiv Torsteinson og hans sønn Anund anlagt en oppgangssag som de drev, som en av de aller første i Telemark, alt på 1550-tallet. Denne saga, og andre sager som de kjøpte seg inn i, bl.a. ei sagkvern i Hjukseåa rett på den andre sida av Heddalsvannet, var grunnlaget for den formuen Anund Rolleivson Lindheim, lensmann i Sauherred siden 1550, hadde bygd opp, og som for det meste besto av jordegods. Når jeg forteller at han, foruten de tre slektsgårdene i Sauherred, eide helt eller delvis 34 1/2 tønner landskyld i 13 gårder, som lå spredt utover i Drangedal, Lunde, Bø, Seljord, Sauherred, Heddal og Tinn, så har jeg vel mer enn antydet hvilken mektig bonde lensmann Anund Rolleivson Lindheim som denne junidag i 1591 deltar, ja, marsjerer, som på kommando, som et naturtro medlem av delegasjonen av telemarksbønder fra de dype norske skoger, og daler, og fjell, med sitt karakteristiske hodeplagg, grå vadmelsdrakt, og tollekniv i sliren, vill, fattigslig og bondeful, i virkeligheten var, sett med sine sambygdingers øyne, og også med mine øyne, 400 år senere, og i sterk kontrast til hvordan han ble sett på av dem som hadde makta i Danmark (og Norge), og som lot seg hylle. Ja, hvis han og hans bondeutsendinger hadde blitt malt av en hoffmaler denne dagen, som et eksempel på hva de høye herrer hadde sett på med behag under denne norske hyllingen, et behag som har overlevd i over 400 år, åpenbart også i samfunnsklasser og sjikt som burde kunne ha oppfattet det tvetydige i denne begivenhet, denne norske hyllingen av kong Kristian IV; hvis han og hans bondeutsendinger hadde blitt malt av en hoffmaler denne dagen, så hadde han, tro mot tradisjonen og uten å skjenke det noen som helst forbehold, eller tvil på egen fortreffelighet, eller sannhetsperspektiv, malt lensmann Anund Rolleivson Lindheim påfallende lav av vekst, og med unnvikende, nedslått blikk under den karakteristiske bondehatten og med et primitivt våpen i slire i et belte rundt midjen. Slik blir altså mine forfedre sett av dem som de var utkommandert til å hylle. Det er på tide, atter en gang, å minne om at Anund Rolleivson på Lindheim har en sterk stilling i samfunnet, lensmann i bygda, utstyrt med makt og myndighet, stor jordeier, ja, eier av 13 fullgårder i Nedre Telemark, en mann med eget segl og håndskrift. Men i denne forsamling er ikke Anund Rolleivson på Lindheim sett av dem som har pålagt ham å bli sett på denne måten; lensmann, slik som for sine sambygdinger, men en bondelensmann, den som er blitt utpekt av kongens fogd i Nedre Telemark til å håndheve lov og orden blant bondetampene, en bondetamp selv, en såkalt bondelensmann, det laveste trinn i statens tjeneste, med bonde foran sin tittel, de greier best å sørge for ro og orden, og inndriving av skatter, de er av samme ulla som dem som de skal såkalt holde styr på, la dem så gjerne kalle seg lensmann, ulla-lensmann, sauelensmann, bonde-lensmann, bæ bæ lille mann. Det eneste jeg med sikkerhet kan uttale, eller uttrykke i egenskap av romanforfatter om kongehyllingen på Akershus i 1591, er at omtrent slik ville de mektige menn, den unge kongen selv, de danske medfølgende hoffmenn og kongens adelige befalingsmenn i Norge, samt de geistlige i Norge (ikke minst dem!), ha tenkt, hvis de da ville nedlate seg til å tenke noe som helst om et så lite ærefullt tema som den norske bondestand.

Det er all grunn til å anta at de fleste, muligens alle, av disse mine seks forfedre utsendt til kongehyllingen på Akershus i 1591, kom fra norske adelsslekter som hadde sunket ned i bondestand. Andres Bjørnson Håtveit har kongelige sysselmenn i fire–fem generasjoner før seg, Kittil Sem stammer fra sagnfiguren Kjeik Sem, en av de fire byggmesterne av Heddal stavkirke, Vreim gård, som var den ene av to gårder sagnet ville ha det til at det steg piperøyk opp fra etter svartedauens herjinger i Bø, tyder også på at Gjermund Torkjellsons slekt en gang hadde tilhørt aristokratiet i Norge, og for bygdelensmannen Anund Rolleivson Lindheim blir det rett og slett klart at han kan tidfeste nedstigningen til bondestanden til Rane Steinulvson på Søum i Sandsvær som dør i ca. 1440. Han er den siste adelsmannen i slekta, som sønn av Steinulv Nikulasson og dennes kusine Liv Ranesdatter, med aner tilbake til gamle nordiske adelsslekter. Men da Rane Steinulvson dør, overtar sønnen Torstein Raneson Søum i Sandsvær, og da han dør og det blir skifte etter ham i 1466, oppgis det at han var «eghin bondhe». Torstein Raneson var Anund Rolleivson Lindheims tippoldefar. Hans datter igjen, Liv Torsteinsdatter Søum, bekreftet dette ytterligere ved å gifte seg med en riktignok velstående bonde qua bonde betraktet, men med, i ettertid, ukjent opprinnelse, dvs. ukjent i vår tid. Anund Rolleivson Lindheim kjente naturligvis til sin oldefars, Rolleiv Erlingsons, opprinnelse. Men deres sønn Torstein Rolleivson blir gift med Tone Torbjørnsdatter Lindheim, og da er spørsmålet om gamle dagers storhet igjen brakt på bane. Tone Lindheim skal angivelig være datter av Torbjørn Vrålstad og Elin Gyldenløve. Av mora lukter det gammel adel lang vei. Og adel er det, om enn av noe tvilsom art. Elin Henriksdatter Gyldenløve er frilledatter av en av de virkelige stormenn i Norge på 1400-tallet, herren til selveste borgen Austrått ved Trondheimsfjordens utløp, herr Henrik Jenssønn, som på en reise langs kysten til sin godsansamling Asdal i Øyestad i nærheten av det som nå heter Arendal, gjorde en pike ved navn Kristin gravid. Barnet ble kalt Elin, og hun og mora fikk Asdalgodset som forlening på livstid. Da Elin Henriksdatter Gyldenløve døde, ble det strid mellom herr Henriks ekte ætlinger og Elins arvinger som visstnok skulle være «nogen fattige folk øster i landet», deriblant Holm-ætta i Gjerpen hvor en Anne Hansdatter hadde giftet seg med storbonden Ellef Olson Folkestad i Bøherred, men merkverdig nok hører ikke Tone Torbjørnsdatter Lindheim og hennes etterkommere til disse, enda Elin Henriksdatter Gyldenløve var hennes mor. Tone Torbjørnsdatter Lindheims etterkommere har ikke vært med på å fremme denne saka, til tross for at de utad var overbeviste om at Tone Lindheim var datter av Elin Gyldenløve. Det må vi merke oss. Saka varte i årevis, og ble først avgjort i 1640, hundre år etter at Tone Lindheim var død, som en svært gammel dame. Da er det Anunds eldste sønn, Peder, Tone Lindheims oldebarn, som sitter med Lindheim nordre, og han er ikke bare lensmann, men kjenner saka godt også fordi nabogården Lindheim søndre er direkte engasjert i den. Eieren Torkjell Haraldson Lindheim var gift med Åse Folkestad, datter av Anne Hansdatter Holm som nedstammet fra Elin Gyldenløve. Men Peder, eller Per, Anundson prøvde likevel ikke å henge seg på saka. Så her er det noe som ikke stemmer. Selv ikke da ætlingene etter Elin Gyldenløves datter Sigrid fikk medhold av retten i 1640, hvor Åse Folkestad på Lindheim søndre var en av dem, foretok lensmann Per Anundson på Lindheim nordre seg noe for at også ætlingene etter Sigrids søster skulle melde sine, riktignok nokså forsinkede, krav. Hvorfor ikke? Var ikke Tone Torbjørnsdatter Sigrids søster? Var ikke Elin Henriksdatter Gyldenløve hennes mor? Og hva med faren, Torbjørn Halvardson? Hvem er han? Han er sønn av en Halvard, men hvilken Halvard? Halvard Gråtopp. Den sagnomsuste opprørslederen fra 1438. Han som ledet en hær av telemarksbønder mot Akershus slott og Oslo to år etter at adelsmannen Amund Sigurdsson Bolt hadde ledet en liknende oppstand mot kong Erik av Pommerns styre, noe som kostet ham hodet. Nestkommanderende til Amund Sigurdsson Bolt var en Halvard Torerson, og mange har ment at det er den samme personen som to år senere, i 1438, leder de opprørske telemarksbøndene på vei til det samme målet som sist, men som nå kaltes Halvard Gråtopp. Også dette opprøret ble slått ned, men på sin ferd herjet de vilt på Brunla gods hvor mor til høvedsmannen på Akershus, den pommerskfødte adelsmannen Ola Buk, fru Sigrid Nikulsdatter Galle og hennes datter Ingeborg residerte, før de fortsatte mot Oslo hvor de muligens inntok byen før de ble fordrevet og flokken oppløst. Halvard Gråtopp forsvant, og ingen øvrighetsperson greidde å oppspore ham, verken død eller levende. Men telemarksbøndene ble kollektivt straffet: «Hver mann i Telemark, rik eller fattig, ung eller gammel, både den som satt hjemme, og den som med Gråtoppen løp, skal gi Ola Buk, mor og søster hans, ei ku, eller tre huder, eller to gode mårskinn eller gaupeskinn.» Men hvor ble Halvard Gråtopp av? Og hvem var han? Halvard Torerson, som bare forsvant? Eller herren Halvard, han som levde i Drangedal, og som er blitt en sagnhelt? Og kan de to være en og den samme? Halvard Torerson på Lindheim i Sauherred og Halvard Torbjørnson på Vrålstad i Drangedal? Uansett hvem han var, så har Halvard Gråtopp blitt en sagnhelt i Telemark i århundrene etterpå. Ja, helt opp til min tid. Han skulle ha vært odelsbonde på gården Vrålstad eller Roaldstad i Drangedal. Man har spekulert på om han kunne ha vært en lavadelsmann, og det særlig av to grunner. For det første: Hvis han er identisk med nestkommanderende til den høyættede adelsmannen Amund Bolt, så ville han neppe ha vært noe annet enn en adelsmann selv, altså minst en lavadelsmann. Den annen grunn bygger på den måten Halvard blir omtalt på i sagnene om ham. Der refereres det alltid til ham som herren Halvard. Der antar han enorme dimensjoner, som krigsherre med egne skip fra de tusener sjøers land i Telemark. Det tyder igjen på at Halvard Gråtopps mislykkede og nokså spede kamp mot de pommerske herrers undertrykkelse igjen og igjen har vekket en slumrende motstandsvilje i den norske bondebefolkningen, og mytene om ham refererer også ofte til begivenheter som har hendt både før og etter Halvard Gråtopps egen levetid. På gården Vrålstad i Drangedal ble Halvard Gråtopp dyrket med stort alvor, både på 1700-tallet og langt inn på 1800-tallet. Halvard Gråtopps gamle storgård var da for lengst blitt delt opp i en lang rekke mindre bruk, men det fantes en gammel jernbeslått kiste fylt med gamle og nesten uleselige pergamentbrev fra herren Halvards tid, og denne kiste eide de forskjellige brukerne av Vrålstad-gårdene sammen, og den sto ett år av gangen på hver av gårdene som skiftet på å oppbevare den. Hver julaften ble den flyttet, og hele huslyden på det gamle oppholdsstedet fulgte kista over til dens nye oppholdssted i en prosesjon. 400 år etter at Halvard Gråtopp startet sitt opprør, og måtte søke tilflukt på Vrålstad etter at det ble slått ned.

Dette er altså Vrålstad i Drangedal. Den Halvard Gråtopp som bodde der i 1440-årene er herren Halvard og heter Halvard Torbjørnson Vrålstad. Hvordan kan han være identisk med Halvard Torerson på Lindheim? Vel, etter at Halvard Gråtopps opprør er gått i oppløsning, går lederen, Halvard Torerson på Lindheim, under jorda. Han drar til Drangedal, skjuler seg i en bygdeborg der, og dukker siden opp på Vrålstad som Halvard Torbjørnson, som et ledd i en lang og ubrytelig rekke av Halvarder og Torbjørner på Vrålstad. Herren Halvard, alias Halvard Gråtopp, forsvinner fra Lindheim, han blir borte i det historiske mørket og dukker opp som herren Halvard, Halvard Gråtopp, i den historiske lysning på folkemunne i århundrene etter hans opprør og oppstandelse. Slik er i korthet lenken mellom Halvard Gråtopps Lindheim og Vrålstad, mellom Halvard Torerson på Lindheim og Halvard Torbjørnson på Vrålstad.

For bondelensmann Anund Rolleivson Lindheim er det Tone Torbjørnsdatter Lindheim som bringer ham, og hans sønner, til Halvard Gråtopp. Først og fremst fordi det er med Tone at Lindheim kommer inn i familien som dens åsete. Det er hennes arv, og den bringer henne i direkte forbindelse med Halvard Gråtopp, eller Halvard Torerson, han som var Amund Sigurdsson Bolts nestkommanderende i dennes opprør mot Erik av Pommern, og som historikerne har ment var identisk med den Halvard Gråtopp som ledet et tilsvarende bondeopprør noen få år senere. Beviset som bekrefter Halvard Torersons tilknytning til Lindheim, finnes i eldgamle pergamentbrev, oppbevart i det norske Riksarkivet. Jeg begynner med Bjørn Torleivson som var sysselmann i Skienssysla i perioden 1370–85. Han var av ridderætt og rik på gods og gull, og gårder og grunn. Bjørn Torleivson eide bl.a. både Klevar og Lindheim, akkurat som Anund Rolleivson 200 år senere, og før han flyttet til Bjørntveit i Solum for å bli sysselmann, bodde han på Lindheim. Sønnen Rolleiv overtok da Lindheim, men han flyttet ut av bygda med hele sin huslyd og blir borte for oss. Det var i 1408, og da overtar sira Torer Ogmundson, prest i Sauherred, Lindheim. Denne sira Torer Ogmundson er sønn av sysselmann Bjørn Torleivsons bror, Ogmund Torleivson. En annen av Ogmund Torleivsons sønner er prest i Tjølling. De to prestebrødrene er gift med hver sin søster, Gunvor og Margreta Halvardsdøtre fra Vrålstad i Drangedal. Prester ved de lokale soknekirkene trengte ikke å leve i kyskhet, i motsetning til munkene i klostrene (det har jeg fra min nye venninne, Sigrid Undset). Her forbindes altså Lindheim og Vrålstad. I et gammelt pergamentbrev. Som Anund Rolleivson og hans sønner utmerket godt kjente til. Torer Ogmundson har overtatt Lindheim fra sin farbrors familie. Han er gift med Margreta Halvardsdatter fra Vrålstad. Hvis sira Torer Ogmundson og Margreta Halvardsdatter får en sønn, hva skal denne da hete, etter konvensjonell navneskikk? Halvard Torerson! Det er Halvard Gråtopp! Det viser seg også at Margreta Halvardsdatter som enke faktisk satt på Lindheim. Halvard Gråtopp er oppvokst der. Han var høyst sannsynlig bosatt på Lindheim både da han sluttet seg til Amund Sigurdsson Bolts opprør, som nestkommanderende, og da han to år senere stiller seg i spissen for sin egen opprørsflokk. Men da det blir slått ned, finner han det best å unngå Lindheim og søke tilflukt på den noe mer avsidesliggende gården Vrålstad i Drangedal, hvor det finnes en gammel bygdeborg som han forskanser seg i, den første tid, til han kan vende tilbake til Vrålstad, hvor morsætta hans har sittet i generasjoner. Muligens hadde han fortrukket til Vrålstad og gått i skjul der, allerede etter det første opprørsforsøket, det er ikke usannsynlig. Den bygdeborgen Halvard skal ha holdt seg skjult i, fikk siden navnet Gråtoppen, det heter den den dag i dag. Halvard Torerson vendte tilbake til sin mors storgård Vrålstad i all stillhet og tok opp et vanlig, fredsommelig bondeliv, ute av syne for pommerske og danske stormenn. Han giftet seg, avlet sin Torbjørn Halvardson, som han tilsynelatende var forutbestemt til, en Torbjørn Halvardson som blir gift med Elin Henriksdatter Gyldenløve, som igjen avler sin Halvard Torbjørnson, som arver Vrålstad, samt datteren Sigrid som arver Asdal etter sin mor, og datteren Tone som arver Lindheim, etter sin farfars mor Margreta Halvorsdatter Vrålstad som var gift med sira Torer Ogmundson. At Halvard Gråtopp kunne vende tilbake til livet, riktignok under et litt annet navn, skyldtes at de pommerske herrer valgte å behandle Halvard Gråtopps opprør så forsiktig som mulig, en ku fra hver bonde i Telemark, til Ole Buk og hans mor og hans søster, eller et par gode mårskinn, alternativt gaupeskinn, det fikk greie seg, det sved hardt nok til å holde bøndene i sjakk, også den mulige lavadelsmannen Halvard, som nå kunne sysle med sin jord, og sine skoger, og sin smule gods og gull, og avle sin Torbjørn, som avlet sin Halvard, og dyrket sin jord og betalte sine skatter til kongens sysselmenn og kongens fogder. Det er denne Halvard Torbjørnson på Vrålstad som er modellen for den mytologiske herren Halvard, som folketroen har identifisert som opprørslederen Halvard Gråtopp. Om Halvard Torerson på Lindheim finnes det ingen folkelige forestillinger. Det er kjent at han var nestkommanderende til Amund Sigurdsson Bolt. Deretter er det taust om ham. Hvis han to år senere under dekknavnet Halvard Gråtopp påtok seg å lede et nytt bondeopprør mot Erik av Pommern og hans befalingsmenn, som enkelte historikere har hevdet, finnes det ingen spor etter ham etterpå. De eneste spor etter en Halvard Gråtopp er knyttet til folkelige forestillinger om en herr Halvard på Vrålstad, som kan identifiseres som bonden Halvard Torbjørnson Vrålstad. For dem som støtter teorien om at Halvard Torbjørnson Vrålstad er Halvard Gråtopp, trengs ingen Halvard Torerson fra Lindheim. Men for dem som mener at Halvard Torerson er Halvard Gråtopp, utgjør Halvard Torbjørnson på Vrålstad et uløselig problem, og fordrer en dekkhistorie som det selvfølgelig er klin umulig å bevise.

Slik må man anta at saka nøkternt sett fortonte seg for lensmann i Sauherred Anund Rolleivson Lindheim og hans sønner. Det er ikke vanskelig å påvise at Halvard Torerson har tilknytning til Vrålstad, hans mor kommer jo derfra, og han er selv døpt Halvard etter sin morfar, bonden på Vrålstad. Men alt det andre kan aldri bli annet enn postulater. Men det er disse man må bygge på hvis man vil hevde, og det med krav på å bli trodd, at bondelensmann Anund Rolleivson stammer direkte fra Halvard Gråtopp, gjennom sin farmor Tone Torbjørnsdatter Vrålstad, som i sin tid giftet seg med Torstein Rolleivson og flyttet til Søum i Sandsvær hvor hans ætt holdt til. Men Tone hadde arvet Lindheim, og etter sin manns død slo hun og hennes sønn Rolleiv Torsteinson seg ned på Lindheim i Sauherred, hvor Tone ble meget gammel, over åtti år, og sønnen ble en aktet mann i bygda. Anund husket godt sin farmor, og han visste, i motsetning til oss, utmerket godt hvorfor hun hadde arvet Lindheim. Derfor virker det litt påfallende at verken hun, Tone selv, hennes sønn Rolleiv Torsteinson, eller for så vidt, i siste liten og lenge etterpå, hennes sønnesønn Anund Lindheim, hadde meldt sitt arvekrav etter Elin Henriksdatter Gyldenløve i Asdal-godset den gangen det ble fremmet i det Herrens år 1530. Hvorfor gjorde de ikke det når Tone vitterlig var datter av Torbjørn Halvardson Vrålstad og Elin Gyldenløve?

Etterkommerne etter Tones søster, Sigrid, fremmet kravet, hvorfor slengte ikke Lindheim-folket seg på den gangen? Etterkommerne etter Sigrid er hennes datter Ingeborg Nilsdatter Asdal og hennes barn, blant andre Anne Hansdatter Holm, gift med storbonden Ellef Olson Folkestad i Bøherred. Ingeborg Nilsdatter hadde vært gift med Hans fra den kjente Holm-slekta i Gjerpen, med nær tilknytning til adelsslekta Lysstrup i Sannidal. Tone levde ennå da hennes avdøde søster Sigrids slektninger gikk til sak for å få sin arv etter Elin Gyldenløve. Hvorfor gikk ikke hun, og hennes slektninger, også til sak? Mistanken om at det er noe tvilsomt med Tones bakgrunn, hviler på at de ikke gjorde det. Er ikke Elins påviselige datter Sigrid hennes søster? Er ikke Elin Henriksdatter Gyldenløve hennes mor? Og var ikke Elin Gyldenløve gift med Torbjørn Halvardson på Vrålstad? Og verst av alt: Var ikke Torbjørn Halvardson engang Tone Lindheims far? Det blir også dunkelt. Det er ikke mange kilder som forteller at Elin Gyldenløve var gift med Torbjørn Halvardson Vrålstad, og i ett tilfelle kalles hun da Elin Eilevsdatter fra Asdal. Men selv hevdet Anund Rolleivson at hans farmor Tone var datter av Torbjørn Halvardson Vrålstad og Elin Henriksdatter Gyldenløve, og at de hadde tre barn, sønnen Halvard som arvet Vrålstad, Klevar og Dale i Seljord, datteren Sigrid som arvet Asdal, og datteren Tone som arvet Lindheim. Denne oppfatningen delte da også Anunds sønner, Per Lindheim og Rolleiv Klevar, som ennå levde da Asdal-saka ble avgjort i 1640, etter over hundre år, til Sigrids etterkommeres fordel. Men hvorfor hadde de da ikke gått til sak? Fordi Tones tilknytning til Elin Gyldenløve ikke tålte dagens, og samtidas, lys? At Lindheim-folket har forfalsket Tones bakgrunn og hennes opphavsrett til Lindheim, som kan ha vært en helt annen, og mindre heroisk, enn hennes angivelige tilknytning til opprørslederen, den mytiske Halvard Gråtopp, var? Hvis så var, så viser det i hvert fall hvor ærerik en slik tilknytning til Halvard Gråtopp kunne være for en velansett bondeslekt i Telemark på 1500- og 1600-tallet.

Men det finnes et annet, og godt, argument for at Lindheim-folkene ikke ville gå til rettssak for å få Tones arv etter Elin Gyldenløve. Man kan som sagt lure på hvorfor Anund Rolleivsons eldste sønn, Per (eller Peder som det oftest står i offentlige protokoller), som hadde arvet både Lindheim og lensmannsstillingen etter sin far, ikke fulgte sine naboer på Lindheim søndre i deres arvekrav på Asdal-godset. Per Anundson var oldebarn av Elin Gyldenløves datter Tone. Kona på Lindheim søndre, Åse Ellefsdatter Folkestad, var oldebarn av Elins andre datter, Sigrid, og de hadde stevnet Gyldenløve-ætta og vunnet til slutt, etter over hundre år, i 1640. Da var lensmann Per Lindheim en gammel mann, fire år før han skulle dø, styrtrik, grunnrik. Hvorfor hadde han ikke villet forfølge sine krav på arven etter Tone Lindheim? Jeg har nettopp antydet at det kan ha skyldtes at Lindheim-slekta var usikre på Tones legitimitet, men det kan også godt skyldes noe helt annet. Det var usikre tider. Det var det for så vidt nokså ofte, men at det i første halvdel av 1600-tallet var spesielt usikre tider, kunne lensmann Per Anundson Lindheim forvisse seg om bare ved å kaste et blikk ned på nabogården Lindheim søndre, f.eks. i året 1628. Der rådde armoden. Der satt den fordums rike Torkjell Haraldson, som i året 1618 hadde eid jordegods for 24 tønner og 1 mæle, og dessuten var gift med selveste Åse Ellefsdatter fra Folkestad i Bøherred, som de for øvrig selv hadde eid halvparten av, men gitt til eldste sønnen, som odel, mens den andre sønnen hadde fått en annen gård, Sunde her i Sauherred, også som odel, nå satt den fordums rike Torkjell Haraldson på Lindheim søndre som raka fant. Torkjell hadde mistet sitt gods, og skattet nå som en leilending. Man vet i dag ikke hva som hadde skjedd, men mest sannsynlig har Kronen konfiskert Torkjell Haraldsons gods. Man vet ikke sikkert, men da sønnen Ellef på Sunde også hadde mistet sitt gods omkring 1628, kan man få en mistanke om at de på en eller annen måte hadde lagt seg ut med menn som hadde rett til å snakke i kongens navn, og deretter handle. Man vet som sagt ikke hva som hadde skjedd, men den lensmann Per Anundson som fra Lindheim nordre kan iaktta armoden på Lindheim søndre, han visste hva som hadde skjedd. Da. Og kanskje trakk han denne slutning, som en av livets fundamentale læresetninger: Vær aktsom! Det er ikke sikkert at det er så lurt å utfordre den mektige adelsslekten Gyldenløve uansett hvor mye rett man har. Per Anundson hadde gjennom livet økt sitt jordegods slik at han var den rikeste bondemannen i hele Telemark, målt både i 1618, 1628 og 1640, mens hans bror Rolleiv Anundson Klevar var den nest rikeste, og det er mulig at livet hadde lært dem å ikke utfordre de mektigste i riket, men å drive sin virksomhet så usynlig for dem som det var mulig, og kanskje dette var årsaken til at de (og før dem deres far, den like så rike lensmann Anund Rolleivson) hadde valgt ikke å henge seg på Lindheim søndres rettferdige arvekrav. Men verken Per Lindheim eller hans bror Rolleiv Klevar ville imidlertid tvilt på at de var etterkommere av opprørshøvdingen Halvard Gråtopp. Til det hadde Lindheim/Klevarslekta for mange klenodier som bandt dem til Halvard Gråtopp. Helt siden Rolleiv Torsteinson hadde kjøpt Klevar av sin frende Halvard Torbjørnson, hadde klenodier som bandt Halvard Gråtopp til slekta, dukket opp. I tillegg fantes det også andre beviser, i form av dokumenter, domsavgjørelser etc., som utelukkende pekte i en bestemt retning.

I de versjonene som tar utgangspunkt i Vrålstad-ætta, og at Halvard Gråtopp, herr Halvard, er bonden Halvard på Vrålstad, er man opptatt av hvor mye gods og gull Vrålstad-ætta hadde, og av hvilke gårder de var i besittelse av. Bl.a. at de eide både Dale i Seljord og Klevar i Sauherred. Men ikke et ord om at Vrålstad-ætta skal ha hatt noe med Lindheim å gjøre. Men både Dale og Klevar kom senere på Lindheim-slektas hender. Det var i første halvdel av 1500-tallet. Og det ble brukt av Lindheim-folkene som et bevis på de tette forbindelsene som var mellom Lindheim og Vrålstad. Beviset er et gammelt pergamentdokument, et skjøte. Der blir det gjort vitterlig at Klevar er solgt fra Halvard Torbjørnson til frenden Rolleiv Torsteinson. Dette gulnede skjøtet er fra 1535. Jeg gjentar: Halvard Torbjørnson på Vrålstad har solgt Klevar til frenden Rolleiv Torsteinson på Lindheim. Hvordan er de blitt frender? Jo, Halvard Torbjørnson er sønn av Torbjørn Halvardson (og Elin Gyldenløve, visst nok), og Rolleiv Torsteinson er sønn av Tone Lindheim, søster av Halvard Torbjørnson, hun heter m.a.o. Tone Torbjørnsdatter Lindheim. Og det finnes et bevis til på dette slektskapsforholdet mellom Vrålstad og Lindheim (eller Klevar, om man vil). I 1554 arvet Aslaug Vrålstad Dale etter sin farfar Halvard Torbjørnson, men da ble hun stevnet for tinget i Skien av Rolleiv Torsteinson Lindheim, som mente han hadde sterkere odelsrett på Dale enn Aslaug Vrålstad. Og han fikk rett! I en endelig og udiskutabel dom fra 1565 gis gården Dale i Seljord til Rolleiv Torsteinson Lindheim på odel. For lensmann Anund Rolleivson må denne seieren i 1565 ha blitt sett som et overveldende bevis på at hans egen farmor, Tone Torbjørnsdatter Lindheim, var barnebarn av selveste Halvard Gråtopp.

Jeg må dessverre helle litt malurt i begeret. Vi har ikke fått noe annet bevis enn at Rolleiv Torsteinson og Halvard Torbjørnson er frender, og at Rolleiv Torsteinson har bedre odelsrett til Dale i Seljord enn Halvard Torbjørnsons sønnedatter. Men det kan tenkes at det er andre linker mellom Vrålstad og Lindheim enn Rolleiv Torsteinsons mor, Tone, eller at denne linken er en annen enn at hun er søster av Halvard Torbjørnson, og barnebarn av Halvard Gråtopp. Jeg må her vise til den sunkne adelsætta Skjerven i Lardal. Denne ætta eide mye jordegods i den delen av Østlandet hvor også Telemark ligger. Bl.a. eide den store deler av både Lindheim nordre og Lindheim søndre. Vi vet at da Torstein Rolleivson giftet seg med Tone, kom også Lindheim inn i Anund Lindheims ætt. Men hvordan hadde Tone arvet denne praktfulle storgården, Lindheim nordre? Vi har tidligere antatt, slik som Anund Rolleivson og hans sønner, Per Lindheim og Rolleiv Klevar, påsto, at hun kom fra Vrålstad. Men hva om det var fra Lardal og fra den sunkne adelsslekta Skjerven? En Mathias Skjerven eide ennå på 1500-tallet store deler av Lindheim søndre. Hans barnebarn Karin Olsdatter Skjerven ble gift med Rolleiv Torsteinson på Lindheim nordre, sønn av nettopp Tone Lindheim. En annen mann fra Lardal kom til Telemark på begynnelsen av 1600-tallet og ble en stor jordeier, faktisk etter hvert den største av alle storbønder i Telemark, større enn til og med lensmannen i Sauherred, Per Anundson Lindheim. Han het Eiliv Solberg, og ettertida vet ikke annet om ham enn at han kom fra intet i Lardal. Men man kommer neppe fra intet i Lardal og blir Telemarks største jordeier. Hva om han også kom fra den sunkne adelsslekta Skjerven? Det pussige med den styrtrike Eiliv Solberg, som eide gårder over hele Telemark, var at han bare eide halvparten av sitt eget åsete, stasgården Solberg i Drangedal. Hvem eide den andre halvparten? En Torbjørn Halvardson fra Vrålstad! Skal vi tippe et slektskap mellom Vrålstad og Eiliv Solberg, og muligens Skjerven-ætta? Kan vi inkludere Tone på Lindheim i dette slektskapet? Slik at det er som medlem av den sunkne adelsætta Skjerven at Tones sønn Rolleiv Torsteinson hadde bedre odelsrett til Dale i Seljord enn sønnedatteren til hans frende Halvard Torbjørnson på Vrålstad? Her ligger mye i det dunkle, men teorien om Tones tilhørighet til Skjerven-ætta er vel så plausibel som at hun arvet Lindheim fordi hun var barnebarn av den legendariske Halvard Gråtopp (gjennom kloningen av Halvard Torerson på Lindheim med Halvard Torbjørnson på Vrålstad). Men lensmann Anund Rolleivson Lindheim pukket på at hans farmor Tone arvet Lindheim fordi hun var datter av Torbjørn Halvardson på Vrålstad. Og det gjorde også hans sønner, Per Lindheim og Rolleiv Klevar. Men de visste jo hvor Tone Lindheim kom fra, og hvorfor hun arvet Lindheim. Vi vet det ikke, men de visste det. Men de kan altså ha påstått noe annet enn det de visste. Hvorfor? Det er mulig at Halvard Gråtopp skjuler seg på en eller annen måte, på magisk selvinnlysende vis, i den historien de selv fortalte, men den er og blir uforståelig for oss. 1500-talls-menneskene tenkte ikke alltid som oss, og her har vi et eksempel på det. De forholdt seg f.eks. på en annen måte til fakta, til sannhet, som gjør dem uforståelige for oss. De kunne prente sannheten inn i virkeligheten på magisk vis. De fant sannheten på Klevar, som kom i Lindheim-slektas eie i 1535. Blant annet fant de den i en signetring. Denne har i sin tid utrulig nok tilhørt Engelbrekt Engelbrektsson, Sveriges riksforstander i 1435–36, og den lavadelsmann fra Dalarna som ledet det svenske opprøret mot unionskongen Erik av Pommern. Dette opprøret viste seg å være vellykket, og ble en åpenbar inspirasjonskilde for både Amund Sigurdsson Bolts opprør i 1436 og Halvor Gråtopps i 1438. Engelbrekt selv ble imidlertid drept i 1436, mens han var i ferd med å gjennomføre den seierrike reisning mot kong Erik av Pommern. Det hadde vært et samarbeid mellom Amund Sigurdsson Bolts menn, der nestlederen het Halvard Torerson fra Lindheim, og Engelbrekt Engelbrektsson, som hadde reist dalkarlene til opprør i 1433. Engelbrekt hadde blitt valgt til riksforstander i Sverige i januar 1435. Da han ble valgt til riksforstander, skaffet han seg et nytt segl til å signere sine beslutninger med. Og den gamle signetringen havnet på Vrålstad i Drangedal, der Halvard Torerson fra Lindheim måtte skjule seg, ifølge lensmann Anund Rolleivson, og hans sønner, etter sin mislykkede oppstand. Hvordan havnet så signetringen i Halvard Torersons, alias Halvard Gråtopps, besittelse? Det var som et resultat av samtalene, eller forhandlingene, mellom Amund Bolt (og Halvard Torerson) og Engelbrekt Engelbrektsson. Engelbrekt Engelbrektsson hadde en ung datter, en jomfru ved navn Elisabeth, eller Lisbeth, som ble forlovet med enkemannen Halvard Torerson (alias Halvard Gråtopp) som et pant på den alliansen som nå var oppstått mellom Amund Bolts menn og den svenske opprørslederen, som i januar 1435 hadde blitt valgt til svensk riksforstander og dermed måtte skaffe seg en ny signetring som passet til hans nye og høye embete. Den gamle signetringen ga han til sin datter Lisbeth da hun skulle dra til Norge for å gifte seg med Halvard Torerson (Halvard Gråtopp). Det er en stor sølvring, med uvanlig flotte ornamenter, med en tydelig seglflate med bumerke og initialene EE i minuskelskrift. Lisbeth skal ha fulgt med Halvard Torerson da han måtte gå i dekning i den gamle bygdeborgen i Drangedal, og siden, da han bosatte seg som Halvard Torbjørnson på Vrålstad, der Torbjørn har etterfulgt Halvard i uminnelige tider. Ifølge én versjon er det Lisbeth Engelbrektsdatter som er mor til Halvard Gråtopps sønn Torbjørn. Da Torbjørns sønn Halvard solgte Klevar til sin frende Rolleiv Torsteinson Lindheim, benyttet han seg av det gamle Engelbrekt-bumerket på baksiden av det dokumentet som omhandlet salget, den 31. oktober 1535, altså temmelig nøyaktig hundre år etterpå. Selve signetringen ble oppbevart på Vrålstad, som et klenodium, i den tidligere omtalte jernbeslåtte kista som hver julaften ble ført fra ett hus på Vrålstad til et annet i en høytidelig prosesjon. Engelbrekt-bumerket er også risset inn i det gamle Klevar-loftet, et loft som stadig står på Klevar. Men alt tyder på at lensmann Anund Rolleivson Lindheim, han som ble pålagt å iføre seg en slags bondedrakt i grå vadmel sammen med de andre bondeutsendingene fra Telemark under kongehyllingen på Akershus i juni 1591, så vel som hans sønn og etterfølger som lensmann, Per Lindheim, og dennes kjødelige bror Rolleiv Klevar, har både trodd på, og vært stolt av, å stamme fra Halvard Torerson, som var nestkommanderende til Amund, eller Ogmund, Sigurdsson Bolt, og dernest, under navnet Halvard Gråtopp, da det første opprøret var blitt forrådt, ledet en ny reisning mot kong Erik av Pommern. Gjennom Halvard Gråtopp, og ikke minst dennes tilknytning til Engelbrekt Engelbrektsson, som med sin utrulige historie, som ikke bare innebærer en kostbar signetring, men også at de, Anund Rolleivson og hans sønner, Per Lindheim og Rolleiv Klevar, bærer riksforstander Engelbrekt Engelbrektssons blod i sine årer, gjennom enkemann Halvard Torersons ekteskap med Engelbrekts datter, jomfru Lisbeth. Hun blir faktisk deres formor. Hva har det betydd for dem? Umulig å si. Man kan gjøre seg noen tanker, men bør holde dem for seg selv, slik som bondelensmann Anund Rolleivson sannsynligvis gjorde på Akershus i juni 1591, og som vi har påvist at sønnen Per Anundson gjorde da han forholdt seg til de samme realiteter, i bunn og grunn, i forbindelse med saka om arven etter Elin Gyldenløve, i 1627.

Hva vet vi om Anund Rolleivson? Mer enn om de fleste andre bønder fra tida omkring 1600, men egentlig nesten ingenting. Det mest oppsiktsvekkende er at han har ment å være i slekt med Engelbrekt Engelbrektsson, i og med at dennes yngste datter ble giftet bort i all hemmelighet til hans tippoldefar i 1435, som mellom oss sagt faktisk var Halvard Gråtopp, og som fikk en sønn med ham, som igjen fikk en datter, som faktisk var hans farmor, Tone Lindheim. Men ingen fikk vite at den sønnen som den skjulte Halvard Gråtopp, som egentlig het Halvard Torerson, sønn av sira Torer Ogmundson, eier av Lindheim nordre, hadde blitt far til her på Vrålstad, under sitt nye navn Halvard Torbjørnson, og som selvfølgelig ble kalt Torbjørn Halvardson, hadde en mor som det hadde gått gjetord om hvis noen hadde visst hvem hun var. Derfor måtte hun holdes hemmelig, bare vi, hennes nærmeste familie, i ettertid, måtte få vite hvem hun var. Men lensmann Anund Rolleivson visste. Ikke bare at Halvard Torerson var identisk med Halvard Gråtopp, det kunne nok mange regne seg til, men at han var forsvunnet til Vrålstad i Tørdal ved Drangedal, og der iførte seg navnet, klærne og skikkene til sin navnebror Halvard Torbjørnson, og levde rolig videre med sin lille sønn Torbjørn og sin stillferdige kone som ingen måtte oppdage. Man må også huske at sønnen Torbjørn var dattersønn til Engelbrekt Engelbrektsson. Det var en stor hemmelighet Lindheim-ætta bar på, 160 år etter at Halvard Gråtopp måtte gå under jorda etter sin mislykkede oppstand.

Men ikke mer hemmelig enn at Anund Rolleivsons nest eldste sønn Rolleiv Anundson kunne sitte på Klevar, den gården Lindheim-familien skaffet seg i 1535, og som Rolleiv Anundson tok i bruk som åsete omkring 1580, og undertegne sine skjøter, enten det dreide seg om kjøp eller salg av gårdsparter, med «Rollef Anund Søn. Egen hand» og med sitt eget nye segl, som var laget etter den overlevering som var kommet med Engelbrekt Engelbrektssons datter, hans tipptippoldemor. Han var den første i slekta som tok denne tradisjonen i bruk, det hadde da gått fem generasjoner siden de hendelser fant sted som jeg her har prøvd å gjenfortelle, tro mot 1500- og 1600-tallets magiske element. Men det var da bare gått to generasjoner siden det berømte EE-bumerket dukket opp på baksiden av Klevar-diplomet i 1535. Siden hadde de skiftende eierne av Klevar alltid et individuelt bumerke med utgangspunkt i det legendariske Engelbrekt Engelbrektsson-merket: Kristoffer Klevar (1600–1684), Kittil Klevar (1633–1690), Rolleiv Klevar (1659–1724), Halvor Klevar (1684–1729), Ole Klevar (1674–1742), i hvert fall fram til midten av 1700- tallet. Det virker som om den hemmelige historien om Engelbrekt Engelbrektsson, hans datter Lisbeth som brakte signetringen med seg da hun reiste til Norge for å gifte seg med Halvard Gråtopp, har vært en levende realitet på Lindheim-slektens gård på Klevar, iallfall i 200 år.

Etter at bondelensmann Anund Rolleivson hadde kommet hjem fra reisen til Akershus i Oslo sommeren 1591, ga han fra seg lensmannsstillingen alt i 1592, og hans sønn Peder, eller Per som var hans bondenavn, ble utnevnt til hans etterfølger. Anund var som sagt over sytti år, men levde likevel ti år til, inntil han en vinterdag i 1603 falt «i sin Wanmacht» og tilkalte vitner slik at han fikk satt opp sitt testamente, og like etter døde han. Til tross for at han var over åtti år, så er det grunn til å tro at bak uttrykket «i sin Wanmacht» skjuler seg at atter har en pest dratt gjennom bygdene. For hvis vi forflytter oss fra Lindheim nordre, ved Norsjøs nordlige bredd, hvor en gammel mann ligger «i sin Wanmacht», og oppover Bøelva og et stykke innover land på dens nordlige side, der storgårdskomplekset Folkestad med sine tre gårder ligger, så vet vi at sykdommen på nøyaktig samme tid har rammet også der. Tre unge søsken ligger døende på en av gårdene. Det er storbonden Hans, som eier to av de tre Folkestad-gårdene, og hans søstre, Åsne og Ingerid. De er alle tre ugifte, deres mor hadde dødd året før, og deres far for ti år siden. Hadde det ikke vært for at de to eldste søstrene, Guri og Åse, var gift annet sted, ville en pest som åpenbart ikke har vært kraftig nok til å bli registrert i ettertid, ha utryddet den urgamle og livskraftige slekten på Folkestad. Nå var imidlertid Guri gift med sitt søskenbarn Gregar Olson fra Håve i Gransherred, og Åse var gift med vår gamle kjenning Torkjell Haraldson på Lindheim søndre, han som i 1627, altså 25 år fram i tid, mistet alt sitt gods til Kronen. Men nå, i 1603, arver Åse og Torkjell halve Folkestad-gårdene, som de heldigvis har overdratt til sønnen, Ole Torkjellson Folkestad, da Torkjell selv plutselig, og uten at ettertida vet hvorfor, blir slått ned av makta, og på den måten unngår at også Folkestad ble dratt ned i dragsuget etter slektens ruin. Men nå, i 1603, er det en pest som har slått ned og tatt med seg den avfeldige oldingen på Lindheim nordre, og gjort den unge arvingen til Lindheim søndre, Ole Torkjellson, til eier av nok en storgård, denne gang en tredjedel av enorme Folkestad i Bøherred, fordi pesten plutselig har slått ned der og tatt med seg tre unge, ugifte søsken.

Lensmann Per Anundson blir eier av Lindheim nordre, som sin odelsarv. Broren Rolleiv får Klevar, som han alt har brukt i flere år. Man kan nå snakke om brødrene Per Lindheim og Rolleiv Klevar. De driver forretninger sammen. De var rike da faren døde, nå blir de styrtrike. De driver tre oppgangssager, som er blant tidas nye teknologiske oppfinnelser og gjør det mulig for bøndene selv, med sine, i denne sammenheng, små midler, å nyttiggjøre seg det felte tømmeret og selge det direkte til kundene. De eier selv store skoger, milevis, over hele Telemark, og nå gjør de det stort i trelast. Dette er de lykkelige år da bøndene i Telemark kan gjøre det stort i sagbruk og tømmerhogst, for ennå har ikke Kronen satt restriksjoner på det. Brødrene Anundsønner er blant de første som benytter seg av det. Overskuddet setter de i gårdsparter. Brødrene kjøper opp gårder i hele Telemark, ikke minst fordi det hører store skoger til dem. De blir mektige. De omgås kongens embetsmenn som sine likemenn. Den kjente Oslo-humanisten Jens Nilssønn forteller om det. Denne lærde mann som hadde vært venn med Tyge Brahe og samtidens mest kjente danske dikter, latinpoeten Erasmus Lætus. Han var blitt biskop i Oslo i 1580, og var foruten sin lærdhet også kjent for sine mønsterprekener. Han lot også trykke, i kostbare utgaver, sine visitasbøker fra perioden 1574–97. Sauherred hørte den gang innunder Oslo bispedømme, og biskop Jens Nilssønn skriver i sin visitasbok om en visitas i Sauherred i 1595. Da ble han invitert på middag hos soknepresten i Sauherred, Lauritz Matzsønn, som også hadde invitert noen av bygdas gjeveste menn, deriblant lensmannen Peder Anundson og hans broder Rolleiv Klevar, herr Lauritz’ svoger. Stort mer sies det ikke om brødrene, bortsett fra at Jens Nilssønn nevner at Rolleiv Anundsons Klevar ligger bare tre–fire pilskudd vest for prestegården. Men vi har altså fått vite at Rolleiv Klevar er svoger til presten herr Lauritz. Og biskopen, Jens Nilssønn, bruker ordet svoger på en måte som også inkluderer svigersønn. Det betyr at Rolleiv Klevar var gift enten med søster til Lauritz Matzsønns kone, Ingeborg Jonsdatter, eller med datteren til Lauritz Matzsønn og Ingeborg Jonsdatter selv. Vi vet ikke navnet på henne, men kan kalle henne NN Lauritzdatter eller NN Jonsdatter. Men uansett om det er søsteren til prestefrua eller hun er datteren, så kan hun trygt også sette Tordenstjerne etter Jons- eller Lauritzdatter, for det er hennes adelsnavn, som hennes morfar, eventuelt oldefar, Nils Svendssønn Tordenstjerne hadde ervervet da han ble adlet av kong Hans personlig etter tapper tjeneste under beleiringen av Vennersborg i 1505. Han fikk også Søndre Gullaug i Lier som sin setegård. Det var far til prestefrua Ingeborg, Jon Nilssønn Tordenstjerne, som var arveberettiget til setegården. Mest sannsynlig er det at Rolleiv Klevar var gift med datteren til prestefrua, og ikke søsteren, det passer bedre med alderen (forplantningsmessig, sosialt etc.). Brødrene Peder og Rolleiv Anundsønner omgikkes altså herr Lauritz Matzsønn og frue. Og ikke bare det, Rolleiv var til og med blitt gift med prestens datter. Og som om ikke dette var nok: Prestedatteren var av adelsslekta Tordenstjerne. Ettertida har ikke berget fornavnet hennes fra glemselen, men hun var en Tordenstjerne! Hvis vi stadig skal se på disse brødrene av Lindheim-slekta slik som de åpenbart ser på seg selv, som aktsomme, blodsforbundne ætlinger av Engelbrekt Engelbrektsson gjennom dennes datter Lisbeth (og Halvard Torerson, alias Halvard Gråtopp), så passer dette ekteskapet glimrende inn, det er nærmest slik det skal være. Kanskje heller for lite enn for mye, for å si det som det er, når alt kommer til alt. Selv om man skal være aktsom, og gjerne gå beskjedent i grå vadmelsdrakt og karakteristisk hodeplagg fra Telemark når man er på Akershus i Oslo for å hylle den hellige barnekongen Kristian IV, så uttrykker dette ekteskapet med adelsfrøkna Tordenstjerne tross alt en riktig og nødvendig indre markering. Nå kan vi, altså jeg, fortsette vår omtale av Engelbrekt Engelbrektsson. Engelbrekt Engelbrektsson reiste dalkarlene til oppstand mot kong Erik av Pommern, den nordiske unionskongen, innsatt av dronning Margrethe, og han ble valgt til svensk riksforstander i 1435 etter at opprøret hadde vist seg seierrikt. Men Engelbrekt var bare lavadelsmann, og de store adelsmennene av slektene Vasa, Sture og Bonde bestemte seg for at ved neste riksforstandervalg, i januar 1536, skulle det velges en riksforstander fra deres egen krets, og valget falt på Karl Knutsson Bonde. Men man ønsket stadig at Engelbrekt Engelbrektsson skulle fortsette som øverstkommanderende for den svenske hæren mot unionskongen Erik av Pommern. Det skjedde, og han fortsatte å befri Sverige fra unionskongens, eller tyskerens, åk, kunne man tenke seg at brødrene Anundsønner sa når de satt foran grua på kalde vinterkvelder og mintes sin forfader. Men under beleiringen av Axevall slott ble han syk og måtte dra hjem for å hvile ut. På hjemvei ble han overfalt og drept. Karl Knutsson Bonde ble motstandernes ubestridte leder og seierherre da Erik av Pommern flyktet til Gotland, hvor han slo seg på en lønnsom sjørøverivirksomhet. Han frasa seg rikene sine, utenom Norge, hvor han dog ikke dukket opp. Visste Anundsønnene alt dette, eller er det bare jeg som har lest meg til dette nesten 600 år senere? Det er mulig de visste det, det er utrolig hva man kan få snappet opp hvis man er interessert i et emne, også anno 1600, eller 1620. Men svenskene valgte en ny konge, heller ikke denne gang en adelsmann av svensk fødsel. De valgte en Kristoffer av Bayern, mens Karl Knutsson Bonde lot seg avspise med å få Finland som len. Kong Kristoffer, han ble for øvrig også konge av både Danmark og Norge etter hvert, døde i 1448, og da forlot omsider Karl Knutsson Bonde sitt finske len og reiste til Stockholm og lot seg krone til svensk konge. Han prøvde også å bli tatt til norsk konge, ble det også en stakket stund, men det gikk ikke i lengden. Det ble i stedet Kristian I, far til kong Hans, og den første oldenburgeren på Danmarks trone. Men det kunne blitt Engelbrekt Engelbrektsson. Kong Engelbrekt. I stedet for kong Karl (Knutsson Bonde). Satt de og snakket slik, foran grua i den gamle stova på Klevar, på kalde vinterkvelder? På Klevar der Rolleiv Anundson bodde. Jeg tenker meg at hans bror Per, lensmannen, spente hesten for sleden nede på Lindheim nordre, og besøkte sin bror på Klevar, det er lettest om vinteren, for da kunne de kjøre på isen, ute på Heddalsvannet. Lindheim ligger ved innsjøen Norsjøs nordre bredd. I Nes, som området heter, ligger Heddalsvannet på den andre sida, bare et smalt landstykke, som en liten elv, nærmest en bekk, renner igjennom, skiller Norsjø og Heddalsvannet. Man kunne kanskje ha tenkt seg å bygge en kanal mellom Norsjø og Heddalsvannet? Man kunne kanskje ha trodd at de to driftige og velsituerte brødrene kan ha sittet foran grua på Klevar og snakket om at det var noe å tenke på. Kanaler var jo kjent fra oldtiden, de kjente til det fra Det gamle testamentet. Men de har nok ikke tenkt på det, for bare tanken var umulig. Hadde de bygd en kanal mellom Norsjø og Heddalsvannet, ville det bare ha ført til at Heddalsvannet ble tømt, og hva skulle det være godt for? Sluser var utenfor Per Lindheims og Rolleiv Klevars forestillingsverden. De kunne forestille seg sagbruk og vannkraft, fossekraft som drev hjul, men ikke det vi kjenner som sluser, som gjør det mulig å forbinde to vann som ligger på ulike høyder, uten at det som ligger høyest rett og slett blir tømt. Nei, lensmann Per Lindheim og hans bror Rolleiv Klevar snakket ikke om sluser, for det visste de ikke om. Snakket de om hvorvidt fruen på Klevar, hun som er navnløs for oss, men selvfølgelig ikke for dem; både Per og mannen hennes, Rolleiv, roper på henne i ett sett, ved navn, lurer de på om hennes slekt, den som kong Hans egenhendig adlet under navnet Tordenstjerne, er av dansk eller norsk opprinnelse? Det har senere slektsforskere lurt på, men selv så vet de det, og snakker ikke om det, de vet det jo. Og det er heller ikke så viktig, det viktige, både for Per og Rolleiv, har vært at Rolleiv har skaffet seg en adelsfrøken, en Tordenstjerne. Hvis dette er omkring 1605, så er stua full av unger. I hvert fall fire stykker, i 1605 er det tre gutter samt en nyfødt datter. Min formor Bergit Rolleivsdatter Klevar er nok født noe senere, men to av de tre guttene skal komme til å bli blant mine forfedre, i hvert fall er det helt sikkert med den yngste av de tre guttene, Torstein Rolleivson. Men når det gjelder Bergit, så er jeg ikke sikker på at hun er datter av hun som er av adelsslekt. For NN Tordenstjerne dør tidlig, kanskje ikke så lenge etter 1605, og Rolleiv Anundson Klevar gifter seg om igjen med en Dorte, eller Dorrit, Jonsdatter fra Gvannes, og de får flere barn, alt i alt ble Rolleiv Klevar far til i hvert fall elleve barn, hvorav vi kjenner navnet på ni, men vi er ikke helt sikre på hvem som er mor til hvem når det gjelder de midterste. Men uansett så skal vi ikke glemme Rolleiv Klevars sorg da den kvinnen som han først var gift med forlot denne jammerdal. Tårer i en rik bondes 1600-talls-øyne. Man kan trygt anta at lensmann Per Lindheim var en flittig gjest på Klevar også under broder Rolleivs andre kone. De tre sagene han og broren drev sammen, lå alle i nærheten, og stadig må Per Anundson oppsøke disse sagene, som gir så gode penger at Per og Rolleiv Anundsønner har kunnet kjøpe opp, helt eller delvis, så å si, alle gårdene i hvert fall i Nedre Telemark. Og denne gang er det ikke vinterstid, men blanke sommeren, med grønt i liene og ljomende fuglesang overalt, lensmann Per kommer ut fra Lindheim og saler sin hest, og rir av gårde, men bare til Heddalsvannets søndre bredd, der han har en pram liggende, og som han ror, eller blir rodd i, oppover det blikkstille Heddalsvannet, så stille, så stille, at ingen kunne tro at det skjulte seg store uhyrer rett under overflaten. For det gjør det for 1600-talls-mennesker som Per Lindheim. Og på en av de tre sagene som lå langs Heddalsvannets bredder, enten på vestsida eller langs østsida, møter han sin bror Rolleiv Klevar, og etterpå, hvis det passer slik, blir han med Rolleiv opp på Klevar og besøker hans andre kone og de etter hvert elleve barna i forskjellig alder, de dyrebare barna, må vi nok legge til, i mer enn en forstand, for et 1600-talls-menneske. For du vet ikke hvor lenge du har dem, det er nå det ene. De har en tendens til å dø som fluer, det er derfor det kryr av dem. Selv hos grunnrike Rolleiv Klevar kan småbarnsdøden herje i stua og avslutte et ungt liv, kort og brutalt, gjerne med en ond ralling til slutt. Av Rolleiv Klevars ni barn, som vi kjenner til, av de i alt elleve man regner med at han har hatt, har faktisk alle ni nådd voksen alder, og det kan ha ført til at man der i gården har trukket et lettet, men inderlig pust da det viste seg at det ble det velsignede resultatet. Selv den eldste, Lars, oppkalt etter sin morfar, herr Lauritz Matzsønn, prest til Sauherred, til og med Lars, som man ellers har vanskeligheter med å finne spor etter, han har f.eks. ikke arvet noen av Anundsønnenes utallige gårder, ser ut til å ha nådd en alder av i hvert fall 25 år. Det må vi kalle å ha mottatt Guds velsignelse. Det må vi fastslå før vi går videre og forteller hva vi mener med at barn var dyrebare for 1600-talls-mennesket på mer enn en måte. For vokser de opp, slik som det skjedde på Klevar i de første tiårene av 1600-tallet, så betyr det, når det dreier seg om bønder av ære, at det blir dyrt å gifte dem bort. Rolleiv Klevar var en rik bonde, hele sitt liv, men han var rikest på gods og gull, og grunneiendom, da de ni, eller elleve, barna var små. Da var han, f.eks. i 1611, god for 40 tønner i landskyld. I 1618 var han god for 55 tønner og 1 mæle, og da minner vi om at hele landskylda for storgården han bor på, og som han kalte sitt åsete, var 8 tønner, han eide altså jordegods utenfor sitt praktfulle åsete som tilsvarte nesten 8 Klevar-gårder. Det var i 1618. Og selv i 1624 er han god for over 50 tønner i landskyld. Men så går det nedover. Bergit skal gifte seg. Hun skal gifte seg med Tor Fjågesund, Kviteseids store sønn, i hvert fall i særklasse største bonde, altså et godt parti. Godt for henne, kan man si, men ganske kostbart for far, som skal betale lass på lass som lastes på hest etter hest, og blir med datteren Bergit som heimefylgje til Kviteseid. Og så skal Margit gifte seg, eller giftes bort. Hun ble giftet bort til Jon Ormson Flathus i Kroken, også et godt parti, men kanskje mest for ham, tør man kanskje legge til. Men nytt heimefylgje med Margit til Kroken. Og så var det Marits tur. Mer heimefylgje, denne gang til Tveiten i Heddal, eller Hitterdal. Og i tillegg kommer sønnene. Om Lars rakk å gifte seg, eller bli giftet bort, i sitt sannsynligvis korte liv, vet vi ikke, men vi kjenner ikke til at han gjorde det. Kristoffer, den nest eldste sønnen, ble i hvert fall gift, med Gunhild på den like så store nabogården, kjent helt fra vikingtida, storgården Hem. Tredjesønnen Torstein ble også gift, vi vet bare ikke hva hun het. Men barn fikk de, mange barn, blant annet en av mine forfedre, Rolleiv Torsteinson, som ble gift med Torhild Sveinungsdatter Vreim. Og Anund skulle gifte seg. Og Kittil, vi vet bare ikke om han ble det, eller hva hun het. Og Steinar skulle gifte seg, men vi vet heller ikke om han ble det, han ble i hvert fall over seksti år, faktisk 65, så han kunne ha rukket det. (Jo, han ble det. Jeg har funnet ham i papirene, han fikk mange etterkommere, men selv gikk det ham ille. Han måtte pantsette gården han hadde fått av faren, og alt han eide, til og med de klærne han hadde på seg.) Men uansett, sønnenes giftermål kostet, og gjorde innhogg i farens grunnrikdom. I dødsåret 1644 satt Rolleiv Klevar tilbake med jordeiendommer til en verdi av 17 tønner og 2 mæler i landskyld. På tjue år hadde det minket med 2/3 av hva det hadde vært verdt i 1624. Mye, ja veldig mye, kunne forklares med at han hadde overført store deler av odelsgodset til sine sønner, da de giftet seg og skulle drive Anundsønnenes mange gårder, og en del odelsgods ble også satt over på døtrene som medgift. Og mye gikk til heimefylgje, og til 1600-tallets store lyspunkt: bryllupsfestene. Men nedgangen i jordegods var også et tegn på dårligere tider. Makta, Kronen om man vil, var i ferd med å stramme grepet om den lukrative trelastvirksomheten, i 1644 var det alt lagt strenge restriksjoner på bøndenes rett til å drive sagbruk og selge tømmeret sitt til hvem de ville, for best mulig pris.

Men ennå hangler det og går. Per Lindheims jordegods bare økte, f.eks. Han hadde ikke utgifter til storslagne evenementer, som brylluper som det ellers ville ha sømmet seg eieren av Lindheim nordre, lensmann Peder Anundson. For Per Lindheim giftet seg aldri. Er det noe man må ha snakket om i Sauherred på 1600-tallet, må det ha vært det at den styrtrike jordbesitteren, med åsete på Lindheim, mannen som eide Bergan i Nes (morsarv), Nordbø i Bøherred, Vestgården i Bø, Grusholt i Nes, Særsland i Hjartdal, Susås i Holla, Dale i Seljord, Gunheim i Sauherred, Seljord i Heddal, Helleberg i Gransherred, Søndre Gunheim i Sauherred, Elset i Solum, Midtgård Erikstein i Bø, Rekå i Heddal, Bjørtuft i Mæl, Dyrud i Nes, Ajer i Lunde, Bjerva i Lunde, Lindheim nordre i Nes, Hetterud i Nes, Øvre Gunheim i Sauherred, Grevsholt i Sauherred, Midtgården Gunheim i Sauherred, Berge i Sauherred, Gvåla i Bø, Grene i Heddal, Særsland i Hjartdal, Dale i Flatdal, Dale i Kroken, Søndre Forberg i Bø, Strand i Heddal, Sudgården i Nes, Hurristveit i Heddal, Gisholt i Solum, Bakkeli i Tinn, Lindheim søndre, Øvre Eika i Lunde, Semtvedt i Heddal, Eika i Lunde, Gusdal i Tinn, Norheim i Lunde, Øvland i Sauland, Gvåla i Holla, ikke var gift. Helt fra han som ung mann overtok storgården Bergan som var nabogård til Lindheim og som var hans morsarv, har man helt sikkert spekulert på hvem han skulle gå på frierferd til. Da han ble lensmann etter faren i 1592, økte trolig forventningene, han var da sannsynligvis ennå en ung mann på omkring tretti år (det eneste å gå ut fra angående når Per ble født, er at hans yngre bror, Rolleiv, ble født ca. 1573, og at Per dermed er født ca. 1570). Mange fedre og mødre fulgte sikkert hans gjøren med mistenksomhet, blussende forhåpninger og usikkerhet, og dette vedvarte og vedvarte, i tiår etter tiår, også etter at han arvet Lindheim nordre etter faren i 1603, og også etter at man så at han økte sitt jordegods jamt og trutt år for år, og ennå måtte regnes som en ung mann. Han var den rikeste mann i hele Nedre Telemark og svært ettertraktet, uansett hvordan han ellers så ut, og uansett hvor gammel han etter hvert ble. Etter hvert har nok de umiddelbare forventningene blant de som følte seg involvert, stilnet og blitt erstattet med en undring over at den nå aldrende mannen på Lindheim ikke hadde giftet seg. Undringen ble imidlertid høylytt, ja, den må ha gjallet over hele Nes og Sauherred, og faktisk ha virket nokså enerverende på den nå etter hvert gamle Per på Lindheim, som dog stadig var lensmann i bygda. Da han døde i året 1644, på sitt Lindheim nordre, sannsynligvis omkring 75 år, var han omgitt av historier som var spunnet om hans selvvalgte ensomme liv, og om den tomme brudeplass ved hans side. Historiene og teoriene om den ugifte lensmannen i Sauherred må ha fortsatt å leve sitt eget liv utover hele 1660-tallet, og kanskje også på 1700-tallet. Men på et eller annet tidspunkt må de ha sluttet å lyde. Og vi vet ingenting om hvorfor han aldri giftet seg.

Vi vet heller ikke noe om hvordan han var som lensmann. Som lensmann kom Per Anundson i en gunstig stilling når det gjaldt å få skaffe seg nytt jordegods. Mange lensmenn vet vi for hardt fram mot pantsatte bønder for å få tak i gårder og gårdsparter på den måten. Men om det også gjaldt Per (eller Peder) Anundson, vet vi ikke. Det finnes ingen muntlige kilder som har overlevd 400 år som har noe å fortelle om denne lensmann i en bygd i Nedre Telemark, og de skriftlige dokumentene, som det finnes en del av, sier ingenting om dette, selv ikke når man leter med lys og lykte etter noe som kan fortelle om hvordan Per Anundson var mot de fattige bøndene, de som hadde kommet i ulykka, eller andre tegn på menneskelige, eller umenneskelige, trekk ved ham. Heller ikke om hans bror Rolleiv Anundson finnes det noe å tilføye, selv om han etterlot seg ni barn vi vet navnet på, og i tillegg var en stor jordeier.

Men det er ikke lett å slippe den mulige fortellingen om hva som lå bak det at Per Anundson aldri giftet seg. Ulykkelig kjærlighet? Den han aldri fikk? Nei. Da ville historien om avslaget gått som et frasagn opp gjennom tidene, like til våre dager. For så uvanlig ville det ha vært at odelsbonden på Lindheim nordre ble vraket, selv om kjærligheten først ville komme til Per som en moden og av utseende avfeldig mann. På 1600-tallet valgte og vraket de unge bondejentene ikke odelsbonden på Lindheim etter utseendet, eller etter mannens appetittlighet for den del, men etter helt andre og ytterst matnyttige kriterier, i pakt med tidas ånd og nødtørftighet. Riktignok valgte de ikke selv, men de kunne i hvert fall snakke om de valg som var blitt truffet for dem, å billige dem, eller misbillige dem, men selv da var de unge, ubefestede bondejentenes sinn bundet til de regler som gjaldt for tidas ånd og nødtørftighet. Kan løsningen på at Per aldri giftet seg ligge i en personlig tilbøyelighet? Eller i en hemmelig sykdom, eller last? Eller er løsningen at han var ekstremt blyg, trass i all ytre prakt, eller pondus? Om det skal det ikke diktes, ikke på noe vilkår, for det er noe her vi ikke vet, noe alle i Sauherred på begynnelsen av 1600-tallet visste, men som altså er stengt for oss, og slik må vi (jeg, forfatteren = vi) forholde oss til det.

Om Per Anundson aldri giftet seg, hadde han mange arvinger. Det er mulig at Per Lindheims slektsfølelse langt på vei har oppveid savnet av egen familie. Ja, den kan faktisk ha medvirket til hans valg. Han valgte å ikke stifte egen familie. Å gifte seg betyr også å etablere tette bånd til en ny, og til dels fremmed, slekt, og det kan godt tenkes at Per Anundson syntes det holdt med den slekten og de slektstilknytninger som allerede var der. Broren Rolleiv, med sin avdøde kone og sin andre kone, og deres elleve barn. Hans søster Tone med sine to ektemenn, brødrene Lars Leikvang og Torer Funnemark i Lunde, som også ble en stor jordeier pga. farsarv, brorsarv (etter ugifte Per) og ektemennsarv, og hvis arvinger en generasjon senere spilte en avgjørende rolle da selveste Lindheim nordre ble solgt ut av slekta. Hans andre søster, den for oss fullstendig gåtefulle Anne, som først ble gift med den velstående Drangedal-bonden Rasmus Nås, som led den skjebne å bli henrettet for drap, deretter ble hun gift med den ukjente Gunnar G, og avlet med ham en slåsskjempe som gikk under navnet Vaale-galten, og som også ble henrettet for mord – på en ung kvinne – før Anne endte sin ekteskapelige karriere som kona til Telemarks aller største jordeier, enda større enn hennes bror Per Anundson på Lindheim, enkemannen Eiliv Solberg, enten han eller hans eldste sønn, det er litt uklart. Dette var Pers slekt, og hans arvinger da han døde i 1644. Broren Rolleiv døde for øvrig samme året, i 1644, og man kunne være fristet til å betegne dette felles dødsfallet som et uttrykk for den symbiose som har vært mellom de to brødrene, den ensomme og den mangfoldige. Men det er nok atter en gang pesten som slår til, og griper tak, først i den ene, på Lindheim, så i den andre, på en like stor gård, et par mil lenger nord. Men det var noe symbiotisk ved livene deres, som den gang de drev tre sager ved Heddalsvannet sammen, og biskop Jens Nilssønn kunne observere dem som brødre tett sammen i selskap hos soknepresten i Sauherred, og jeg, forfatteren av dette verk, har, uten den minste tvil, latt dem sitte fortrolig sammen foran grua i stova på Klevar og diskutere, i den største hemmelighet, slektens skjebnesvangre fall fra ubegripelig storhet, og deres forsiktige, ja, lysskye opprør mot den samme skjebne, eller jeg kunne også ha fortalt om den gang Rolleiv Anundson Klevar opptrer i et dokument der det forkynnes at kongen og Rolleiv hadde foretatt et makeskifte hvor Rolleivs eiendom Gunheim øvre i Nes blir byttet med Kronens Gvannes, som dermed blir Rolleiv Anundson Klevars, noe som passer bra, for Gvannes er naboeiendommen til Klevar, men viktigere: Det er der den andre kona hans, Dorte, eller Dorrit, kommer fra, og det er denne gården som senere blir Steinars, sønnen til Rolleiv og Dorte, odelsgård. Så dette er et viktig makeskifte for Rolleiv. Men viktigst i denne forbindelsen er at den gården som Rolleiv Anundson erklærer at han eier fullt og helt ved makeskiftet med Kongen i 1624, noen få år tidligere var verdsatt til 8 tønner i landskyld, hvorav Rolleiv eide bare 4 mæler, resten, 7 1/2 tønner, var eid av hans bror lensmann Peder Lindheim. Symbiose. Nå var de begge døde, nesten samtidig, noe som ikke så ofte skjer med brødre, men ofte med sammenristede ektepar. Men navnet Per (eller Peder for den saks skyld) ble borte fra Lindheim/Klevar. I en generasjon eller så kunne det nå og da dukke opp en Per, hos noen av Rolleivs, eller hans søstres, utallige barn og barnebarn. Men så ble det slutt. For den døde, i en grav med det oppråtnede liket av Per Anundson, betyr det ingenting. Men for oss gjenlevende kan det kanskje inngi en tristesse, en slags sorg, kanskje også en følelse av urettferdighet, ja, til og med av universell bitterhet. Ved skiftet etter Per Anundson Lindheim arvet Rolleivs sønn, Torstein Rolleivson, Lindheim nordre. Bergan, som Per hadde arvet etter sin mor på slutten av 1500-tallet, gikk nå til Pers (og Rolleivs) søster Tone (som var oppkalt etter sin oldemor Tone Lindheim, den angivelige datteren til Torbjørn Halvardson, Halvard Gråtopps sønn). I skiftet etter Rolleiv Anundson arvet hans eldste gjenlevende sønn, Kristoffer Anundson, Klevar. Eierparter fra begge Anundsønnenes gårder ble spredt utover hele Telemark og drysset over etterkommere av Per og Rolleivs søstre, og over Rolleivs barn og etterkommere. 20–30 år seinere finner man lite igjen av dette. Vi skal komme tilbake til hvordan det gikk med Lindheim nordre, og med Klevar, men først må vi se på hvordan det gikk med ætlingene etter en av de andre av mine seks forfedre fra kongehyllingen på Akershus i 1591, Gjermund Vreim fra Bøherred.

På 1600-tallet rant Bøelva gjennom Bø herred, en stri ferdselsåre med flere sagbruk, og med store gårder på høydedrag på begge sider av elva som rant mellom Seljordsvannet i vest og Norsjø i nord. Den var mye brukt til tømmerfløting, både av bønder i Seljord og Bø, som på den måten kunne frakte tømmeret helt fram til Skien, ved kysten, hvor de store hollandske frakteskutene ventet. Tømmeret gikk over den store Norsjø og via fossene ved Skotfoss, ned Skienselva mot Skien by. Vreim var en av de store gårdene langs Bøelvas bredder, på nordsida, litt tilbaketrukket på en slette mellom de svære fjellene Bryggefjell og Eriksteinfjell. Opprinnelig en gård, men alt i middelalderen delt i to røslige, må man vel kunne si, gårder. Min forfar Gjermund Torkjellson Vreim var eier og bruker av Vreim nordre. Jeg vil tippe at han var født omkring 1540, og altså en mann i femtiårene da han deltok i den etter min oppfatning famøse telemarksdelegasjonen under kongehyllingen på Akershus i Oslo i 1591. At han ble valgt til utsending til denne, tyder imidlertid på at han var en svært aktet mann i bygda. Han var i hvert fall blant de største jordeierne blant bøndene i Bø, selv om de fleste av de gårdene han eide lå i Seljord. I selve Bø eide han foruten Vreim bare Flita, på den andre sida av Bøelva. Han hadde da også giftet seg med en kvinne fra Seljord, som vi til og med kjenner navnet på, ikke vanlig med kvinner som levde på 1500-tallet. Hun het Kari Torvillsdatter fra Garvik. De fikk flere barn, fire som vi kjenner navnet på; Sveinung Vreim, Torvill Espedalen, Eivind Garvik og Kittil. Sveinung var den eldste, og arvet Vreim, Torvill overtok Espedalen i Bø, som Gjermund hadde fått slått kloa i på sine gamle dager, Eivind fikk Garvik, som var moras giftingsgods, og Kittil bare forsvant i det historiske mørket. Garvik lå i Seljord, innerst i en vik som hørte til det store Seljordsvannet, og egentlig har jeg lyst til å forflytte meg til Seljord og Seljordsvannet nå, men jeg må vente, for det skjer ikke noe der før etter tre generasjoner, hvis ikke det at sønnen til Eivind Gjermundson Garvik, Åsulv Eivindson på Garvik, ble ilagt en bot på 12 daler for såkalt leiermål, dvs. nedlegging av en dame han verken var trulovet eller gift med, skal kunne kalles en så stor begivenhet at den forsvarer en forflytning av romanen til Seljord alt nå. Det ville i så fall være urettferdig overfor farbroren hans i Bø, Torvill Gjermundson på Espedalen, som virkelig var en villstyring som over en periode på to år ble bøtelagt ikke mindre enn ni ganger av soknepresten, Frantz Michelssønn, deriblant også for å ha ligget med andre kvinner enn sin egen kone. Men i tillegg til dette også for overfall, både med og uten kniv, både med og uten øks, for skamløst å ha lagt fram falskt brev i lagmannsretten, og for i det hele tatt, ifølge soknepresten, å være kjent for å være tyv, horebukk og besvergelseskunstner. Men han var også velstående, mest basert på arv etter faren, som gjorde at han satt med mye bygslingsgods i Seljord. Torvill døde i 1645, og sønnen Gjermund Torvillson overtar. Men han mister gården, fullt og helt, i 1657, og siden hører man verken mer til ham eller til det han måtte ha hatt av etterkommere. Men dette slapp altså den pokkers kar Torvill Gjermundson Espedalen å oppleve. Derimot fikk han oppleve at hans egen bror, Sveinung Gjermundson Vreim, min forfar, braket løs så det virkelig smalt mot soknepresten, herr Frantz Michelssønn.

Det var i 1630/31. Da var Sveinung Gjermundson Vreim en godt voksen mann, sannsynligvis i femtiårene. Vi har ikke så mange årstall å holde oss til, men eldste sønnen til Sveinung er født i 1605, så hvis vi sier at han er født ca. 1575, eller der omkring, så skulle vi ikke være helt på villspor. Han hadde overtatt Vreim i 1615, og hadde økt det jordegodset han hadde arvet, slik at han i 1630 var litt av en kakse. Selv om han var odelsbonde til Vreim, bodde han fra 1620-åra på Skoe, på den andre sida av Bøelva, og nabogård til Espedalen hvor broder Torvill rådde, og denne hadde han kjøpt egenhendig. Mens han bodde på Skoe, fikk han oppført en overdådig stue på åsetegården Vreim, som stasstue, hvor den kom til å vekke oppsikt i generasjoner framover. Vi kommer helt sikkert til å referere til den når vi om en hundre års tid er tilbake på Vreim igjen, for å se hvordan det har gått. Før vi lar ham møte sokneprest herr Frantz Michelssønn, så skal vi gi ham tilstrekkelig pondus som jordeier ved å regne opp jordegodset hans: Vreim i Bø og Oppebøen i Seljord som odelsgods. Midsund i Kviteseid og Rui i Heddal som giftingsgods (vi kjenner ikke mer til kona hans enn at hun het Aslaug, men hva hun brakte med seg som giftingsgods, det vet vi!). Dalane i Seljord, Gåsdalen i Seljord, Skjella i Lunde og Verpe i Lunde som kjøpegods, i tillegg til tidligere nevnte Skoe i Bø. Som pantegods: Midtgården Erikstein i Bø, Garvik i Seljord, Ytre Nes i Seljord og Hillestad i Sandsvær. Denne mannen var det som truet sokneprest Frantz Michelssønn med kniv i handa utafor kirkedøra i Bø kirke etter en gudstjeneste i 1631. Og ifølge presten, ikke bare én gang, men to ganger, den andre gangen riktignok med øks, men det gjorde det vel ikke noe bedre, skulle man tro. Hva i all verden var det som foregikk i Bø menighet i det Herrens år 1631? Ifølge herr Frantz ikke noe annet enn at han, herr Frantz, krevde at bøndene i Bø ytte sin prest det han hadde krav på som prest, også i materielle ytelser. Og det sto det langt tilbake på. Herr Frantz hadde gått tilbake i gamle dokumenter og funnet ut at bøndene i Bø hadde unndratt seg sine forpliktelser overfor sin prest i generasjoner, ja, faktisk helt tilbake til den sanne lutherske kirkes inntreden på norsk jord. Det skjedde i 1536, og da hadde den siste katolske prest i Bø, Jens Munch het han, reist sin vei fordi han ikke ville bli lutheraner, men ikke uten å gjøre sin, eller rettere sagt sine, lutherske etterfølgere et ganske ondsinnet pek: Han ga bøndene i Bø tilbake jord de tidligere hadde gitt kirka som kirkegods. Og nå kom herr Frantz og krevde tilbake sin gamle rett. Det dreide seg om parter med bygslingsrett i en rekke av gårdene i Bø, og det hadde ført til en eksplosiv stemning blant Bøs bønder, og ikke minst blant de største. Det hadde ført til at herr Frantz følte seg omgitt av svik, umoral og villskap. Slik hadde det for øvrig vært helt siden herr Frantz kom til Bø som en ung, knapt tretti år gammel, sokneprest i 1609, så å si rett fra universitetet i København. Rett fra Kongens København til villmennene i Norge. Hadde han vært født i Danmark, ville neppe denne danske prestemann fra begynnelsen av 1600-tallet ha nølt med å kalle sine norske sognebarn for lavpannede fjellaper, men herr Frantz var født i Norge, hans far var også prest, et hardt yrke i Norge, for Frantz’ far, herr Michel, hadde blitt drept av bøndene, noe som imidlertid ikke avskrekket sønnen fra å begynne på latinskolen i Oslo og siden studere teologi i København, for til slutt å høste fruktene blant bøndene mellom de norske fjellene, som dessverre viste seg å være, som ventet, både svikefulle, umoralske og ville. Han hadde begynt sin karriere med å kreve bot av sine bønder. Hadde de gjort noe galt, skulle de knele og bekjenne sin brøde, før de fikk motta sakramentet ved nattverden. Det ville ikke bøndene, og dermed lyste herr Frantz dem i bann. Slik begynte sokneprest Frantz Michelssønn sin karriere i Bø.

Det ble strid fra første stund. Frantz pukket på sine soknebarns umoral, og la ikke fingrene imellom, som man sier i dag. Den inngiftede bonden på Tveitan, Tor Tveitan, kaller denne Herrens tjener for fandens Tor, og min stammor Anne Eivindsdatter Tveitans far, Eivind Sønstebø, ble i klagebrev som ble lagret for framtida i kjellerne på Akershus, besverget med at måtte alle djevler i helvete ta Eivind Sønstebø, og i tillegg kommer tiradene mot Sveinung Gjermundson Vreims bror, Torvill, pluss andre utfall og innfall. Men Frantz nøyde seg ikke med å angripe bøndene, han angrep også sine egne standsfeller, de som i likhet med ham representerte Kongen i København her oppe i nord, han anklaget både fogden i Skien og biskopen i Oslo for grådighet og korrupsjon, der gikk han imidlertid for langt og måtte krype til korset, som man sier endog i dag, men som jo egentlig er i dette avsnitts historiske stil. Herr Frantz måtte med andre ord tilbakekalle beskyldningene mot fogden og biskopen. Men ikke mot bøndene. Der fortsatte striden. Egentlig handlet det om én riksdaler. Det var den pris soknepresten i Bø tok for å motta skrifte fra sine soknebørn, slik at de kunne motta Herrens kjød og blod. Og mer enn den ydmyke posituren skriftemålet fant sted i, var det prisen som sved. Kanskje. Eller begge deler. For noen var ydmykelsen like ille, derfor sa de nei. Det sved økonomisk også, men ydmykelsen sved mer. Kanskje. Men mer merkverdig var det at prisen også betydde mye for den ærverdige soknepresten, herr Frantz. Kanskje mer enn den nødvendige ydmykelsen han måtte gi dem før de kunne innta sin plass ved alterringen og motta nattverden. For herr Frantz var utvilsomt grådig, slik nesten alle i hans stand var på begynnelsen av 1600-tallet, en barokk frodighet som speiler den nødtørftigheten som man må helt til topps i samfunnet, til det sjiktet som telte det ypperste hodet på jorden, dvs. kongen, Majesteten, i sine rekker, for ikke å finne spor av (jeg mener at kongen, som nå var en voksen, ja, moden, ja, til og med overmoden Kristian IV, speiler en barokk frodighet, i all sin voldsomhet, men uten den nødtørftighet menn som Frantz Michelssønn aldri kunne unne seg å se bort fra, og som derfor måtte prege dem). I tillegg var han, herr Frantz, meget standsbevisst, inntil det smålige, og også dette på en barokk måte. Fra gammelt av var den mest fornemme plassen på kvinnesiden i Bø kirke reservert for kvinner som hørte til på Folkestad. Frantz Michelssønns forgjenger, Søfren Søfrenssønn, hadde latt sin prestinne, fru Søfrenssønn, dele denne stolen med Folkestad-kvinnene etter en ikke-formalisert avtale, går jeg ut fra, men det ville ikke den unge Frantz Michelssønn finne seg i. Han klaget oppover i systemet, til biskopen, og det ble en stor sak, som Frantz Michelssønn vant. Prestinnen fikk enerett på den mest fornemme stolen på kvinnesiden i Bø kirke. Guri Folkestad, som var den gjeveste av Folkestadene, fikk den nest mest fornemme plassen på kvinnesiden, Gunhild Folkestad, som var fra en annen Folkestad-gård, fikk den tredje mest fornemme plassen, mens Astrid Grivi, som også var blandet inn i striden, måtte nøye seg med Grivi-stolen. Slik lyktes det Frantz Michelssønn å skape orden og respekt i menigheten i Bø, blant de svikefulle, umoralske bøndene, som ikke engang ville betale for syndenes forlatelse før de mottok Herrens sakrament. Og slik gikk årene. Og Frantz Michelssønn fant at bøndene hadde snytt ham, og alle hans lutherske forgjengere, helt siden 1536, ved å holde tilbake kirkegodset som urettmessig var blitt gitt dem tilbake av den siste katolske prest i Bø, som ikke ville bli sann lutheraner, men rømte utenlands, og fant i gamle papirer at presten ikke fikk det han hadde krav på fra bl.a. Valen, Nordbø, Skoe, Roteberg, Grivi, Li østre, Ågetveit osv., en urettmessighet som den stridbare presten i Bø reiste kamp for å få tilbake, noe som vakte raseri, ja, hat, blant bøndene, ikke minst blant de mest velstående. F.eks. var ikke Sveinung Gjermundson Vreim den første som trakk kniv mot herr Frantz utafor kirkedøra. Det hadde lensmannen i Bø, Ellef Erlingson Nordbø, av Folkestad-ætta, gjort før ham. Nå var ikke Sveinung Gjermundson Vreim lensmann i 1630, men velaktet var han, og lensmann ble han, etter at han hadde truet presten med kniv eller øks, eller kniv og øks, om man vil. Det skjedde faktisk to år etterpå, i 1633. Mens striden med herr Frantz raste på sitt mest opphissede, ble han utnevnt av herr Frantz Michelssønns egne standsfeller til bondelensmann i Bø. Man skjønner av dette at herr Frantz ikke var så veldig avholdt blant sine egne. Men i 1631 hadde Sveinung Gjermundson Vreim rettet noen helt uakseptable beskyldninger mot sin sokneprest, og det under gudstjenesten søndag 3. september 1631, som burde ha gjort ham helt uakseptabel som bondelensmanns-kandidat knappe to år senere, selv blant fogder og sorenskrivere som skadefro betraktet striden mellom sokneprest Frantz Michelssønn og Sveinung Gjermundson Vreim.

Striden sto om Skoe. En gang før 1398 hadde Erik på Fossheim, som åpenbart har eid Skoe, gitt i alt 4 mæler: 2 mæler til Bø prestebol og 2 mæler til Bø kirke, som sjelebot for seg selv. Disse hadde da Jens Munch, den katolske presten som ikke ville bli lutheraner, gitt tilbake til den daværende eieren av Skoe i 1536, men Kronen hadde likevel sikret seg disse 4 mælene, siden både prestene Jens Jenssønn og Søfren Søfrenssønn hadde bygslet dem. Men i 1621 hadde sogneprest Frantz Michelssønn gitt den nåværende eieren av Skoe, Sveinung Gjermundson, tilbake bygselen på presteparten, akkurat det virker helt utrolig, men han, herr Frantz, skal ha gitt Sveinung Gjermundson skriftlig tilsagn på at han kunne bygsle presteparten. Men senere ombestemte herr Frantz seg, og ville ha tilbake bygselsretten, noe som nok minner mer om den herr Frantz vi kjenner, enn om den milde fader i foregående linjer. Men nå nektet Sveinung Gjermundson å etterkomme prestens ønsker, han ville holde seg til avtalen av 1621. Og dermed braket det løs. To menn i femtiårsalderen, i en strid som først ble avgjort i 1641. Først utenfor kirken, foran kirkedøra, med folkemengden som stirret på de to kamphanene fra kirkebakken. Sveinung Gjermundson som trekker kniven, eller var det øksa han løftet? Siden, i månedene som fulgte, sto striden inne i kirken. Sveinung Gjermundson møter opp til gudstjeneste, til salmesang og utlegging av teksten, til felles bønn og trosbekjennelse. Deretter er det nattverd, og Sveinung Gjermundson vil også gå til alters. Men presten nekter ham. Han må gå i seg selv, sier presten alvorstynget. Han må love å forbedre seg. Alle hører hva presten sier. Sveinung Gjermundson forstår at presten vil nekte ham Herrens sakrament. Presten vil bruke sin makt for å stenge ham ute fra det kristne fellesskapet. Det vil han ikke finne seg i, og ytrer sterke ord for å gi uttrykk for det han nå opplever som et overgrep. Nå bringes djevelen, og djevelens verk, inn. Og det inne i selve det helligste av alt, der bare Gud og Guds ord skal herske. Om så djevelen selv står der og vil ta deg, så gir jeg deg ikke sakramentet, besverger sokneprest Frantz Michelssønn sitt soknebarn, inne i kirken, foran den øvrige menighets øyne, og ører. Gid Han måtte ta deg også, svarer Sveinung Gjermundson, og ingen er i tvil om at han med «Han» mener djevelen. Med noen velvalgte ord, kanskje om prestefruas seksualmoral, forlater Sveinung Gjermundson kirka.

Søndag 10. september 1631 kommer han tilbake. Sveinung Gjermundson Vreim bor stadig på Skoe, som han driver. Han har to sønner, som vi kjenner, Sveinung og Aslak, som på denne tida er voksne, Sveinung, den eldste, er født i 1605, og for alt jeg vet er det han som bruker Vreim i disse årene før faren flytter tilbake, Aslak er født i 1607, det er ennå en fem–seks år før han skal ekte Bergit Rolleivsdatter Klevar og bosette seg på en av Forberg-gårdene, men han sitter sikkert som bruker på en av de andre gårdene som Vreim-slekten eier, kanskje en av dem i Seljord? Likevel er det ikke sikkert at Sveinung bor alene, bare omgitt av tjenestefolket, for muligens er hans kone Aslaug NN, som er mor til hans to sønner, og årsak til at Midsund i Kviteseid og Rui i Heddal er hans giftingsgods, stadig i live. I så tilfelle kan hun se at hennes husbond saler sin hest og kaster seg på denne og rir av gårde til kirken, med et brev han har fått skrevet, stukket innenfor linningen. Han red til Bø kirke. På opptråkkede stier, forbi Forberg, forbi Espedalen, forbi Nordbø-gårdene, over Prestebrua og Grauteknapp til han nådde Bø kirke, hvor han stoppet hesten, steg av og bandt den til et tre før han stormet inn i kirka. Vi må tenke oss at gudstjenesten har begynt, at Sveinung Gjermundson Vreim har hørt kirkeklokkene kalle til gudstjeneste ennå før han har passert Nordbø-gårdene, og at presten står på prekestolen og menigheten sitter og står fulltallig i benkene og i bakrommet idet Sveinung Gjermundson Vreim åpner kirkedøra og stormer inn. Alles blikk er rettet mot ham der han går målbevisst oppover midtgangen og mot alteret. Der legger han fra seg et brev, snur og forlater kirka. Han rir tilbake til Skoe. Brevet ligger tilbake på alteret. Det er et anklageskrift. Mot prestens moral. Det handler ikke om saka, om at presten har brutt sin avtale fra 1621 og vil ha tilbake bygslingsretten over 4 mæler på Skoe. Det handler om prestens moral. At presten skulle ha satt barn på en av tjenestejentene sine, og lagt skylda på en annen. Noen hevdet at Sveinung Gjermundson også beskyldte presten for incest. Det må i tilfelle ha betydd at sokneprest Frantz Michelssønn må ha drevet hor med en av døtrene sine, kanskje hun som drar rundt på gårdene og driver propaganda for Frantz Michelssønns egenproduserte katekismus beregnet på å gi gamle og unge nødtørftig skriveopplæring? Noen hevdet at han også beskyldte prestekona for å være heks. Han skal i hvert fall ha titulert henne som «doktor Else», og antydet både det ene og det andre. Men det var vel søndagen etter. Da møtte igjen Sveinung Gjermundson Vreim opp i kirka, og det utspant seg atter en dramatisk episode. For presten hadde svart på anklagene i brevet på alterringen ved å lyse Sveinung Gjermundson Vreim i bann. Fra prekestolen. Nå forbannet Sveinung Vreim presten og beskyldte ham for at djevelen hadde tatt bolig i ham. Det sa han inne i kirka, under gudstjenesten. Presten føler seg krenket, og anmelder dette sitt sognebarn. Til lensherren. Men lensmannen forpurret brevet, eller brevene, for Frantz Michelssønn påstår at han skrev flere. Lensmannen var for øvrig ikke Sveinung Vreim da (han ble det først i 1633), men Ellef Erlingson Nordbø, som for øvrig selv hadde trukket kniv mot herr Frantz, noen år før Sveinung Vreim gjorde det. Men ett av brevene kom i hvert fall fram, og der raser presten over at Sveinung Gjermundson har kalt kona hans, prestinnen, for «doktor Else», og dessuten også anklaget henne for seksuell utroskap. Han påsto at Sveinung Gjermundson sto i ledtog med de underjordiske og at vonde makter huserte på Skoe, og at han, presten Frantz, selv hadde fordrevet djevelen fra Sveinung Gjermundsons hus en gang i 1630. Men menigheten tok Sveinung Gjermundson Vreims parti. Den skrev selv et klagebrev på herr Frantz til lensherren. Det var i 1632, og i 1633 ble Sveinung Gjermundson Vreim utnevnt til ny bondelensmann i Bø herred. Og i 1641 falt endelig dom i klagemålet mot sokneprest Frantz Michelssønn. Han ble fradømt sitt embete. Han måtte levere fra seg kappe og krage, forlate prestegården i Bø og flytte inn på gården Sisjord, som han tidligere hadde kjøpt, og som var en stor nabogård til prestegården i Bø. Der bodde han som bonde til han i 1648 flyttet ut av bygda, til Sauherred, til gården Haukvik som han hadde kjøpt og hvor han døde i 1651. Da hadde hans motstander, min forfar Sveinung Gjermundson Vreim, alt vært død i sju år.

Slik sett vant Sveinung Gjermundson Vreim en total seier over presten. Seieren viser ikke noe annet enn den iboende vilkårlighet i Den kongelige statens maktutfoldelse. Et par andre menn på trinnet over Frantz Michelssønn, og vips, så ville resultatet vært et annet, og Sveinung Gjermundson fratatt både Skoe, Vreim og alle sine giftingsgods. Hvordan Frantz Michelssønn tok sitt nederlag, sitt livs forlis, vites ikke, men av det faktum at han ble boende på sin kjøpte gård i Bø, kan man anta at han har tatt det med fatning. I det hele tatt måtte både leg og lærd, fattig og rik, bonde og prest, lære seg å ta livets tilskikkelser med fatning på 1600- tallet, det var ingen vei utenom. Vel seksti år gammel måtte presten Frantz Michelssønn finne seg i å bli degradert til bonde. Han led neppe noen nød, men han var altså blitt bonde. All festivitas ved livet var borte. At det tok sju år før han flyttet ut av bygda, til en ny gård i Sauherred, hvor han endelig kunne starte en ny tilværelse, ikke som en utstøtt prest, men som en nyinnflyttet bonde, kan synes gåtefullt lenge, men sier kanskje noe om størrelsen på det indre nederlaget han hadde lidd. Som en sju år lang lammelse.

OPS/images/img01.jpg





OPS/images/cover.jpg
DAGSOLSTAD
DETUOPPLOS
ELIGEEPISKE
ELEMENTITE
LEMARKIPER
IODENI59+1896





OPS/images/img02.jpg





